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Milí spoluobčané,
tak nám skončily letní odpočinkové, prázdninové 
a dovolenkové dny a nastoupilo září, které hned od 
začátku bylo plné různých akcí. Pokusím se vám 
některé z nich přiblížit….
- 1. září (tentokrát to nebyl první školní den) jsme se vydali se zástupci 

obou našich základních škol do Hodonína. Zde mají unikátní venkovní 
třídu, která je nabitá moderními technologiemi - hydrometeorolo-
gická stanice, vertikální záhonky, kamera na pozorování ptactva na 
krmítku, zachycování dešťové vody a jiné. Uvnitř třídy nás čekala 
interaktivní tabule, která přes internetový portál propojí různé školy, 
dalo by se říct z celého světa. Projekt nás všechny přítomné zaujal.
- 2. září bylo taktéž nabito programem. Díky super počasí přišlo hod-

ně návštěvníků na dožínky na Prchalově a Prchalovští opět potvrdili, že 
umí akci dobře zorganizovat a zaujmout - mnoho občanů ocenilo mož-
nost vidět stříhání ovcí, zajezdit si na rodeu, vidět kombajn či traktor 
nebo si vyzkoušet podojit krávu. 

V Kulturním domě probíhala akce Fotoklubu Příbor, na které se 
vyhlašovaly výsledky soutěže Mapový okruh Vysočina a v této soutěži 
obsadil příborský fotoklub celkově krásné 2. místo. Gratulujeme!
Večer nás čekal koncert Country Garáže a na Hájově hasičská noční 

soutěž. 
- V neděli 3. září jsme měli v Příboře vzácného hosta. Přiletěl k nám 

americký architekt Rafi Segal. Tento architekt je židovského původu 
a samozřejmě ho zajímalo, kde se narodil Sigmund Freud. Probírali 
jsme společně problémy našeho náměstí, parkování na náměstí a v jeho 
okolí a také jsem jej provázel krásnými uličkami pod náměstím. Naše 
město se mu moc líbilo a rád by spolupracoval na urbanistické koncepci 
okolí příborského náměstí. Pro Příbor by to byla velká čest. Uvidíme…
- V pondělí 4. září jsme společně s panem místostarostou vítali 

prvňáčky na základních školách. Dětí je v letošním školním roce 
opravdu hodně, na ZŠ Npor. Loma otevřeli dokonce 3 první třídy! 
Navštívil jsem také naše mateřinky a nakonec jsem byl pozván do 
soukromé školy Gaudi, která sídlí nově v bývalém motelu Zafír. Je 
obdivuhodné, jak se jim za krátkou dobu podařilo zrekonstruovat 
prostory tak, že uvnitř škola září novotou a pozitivní energií.
- 5. září odpoledne se v městském parku uskutečnilo sportovní klání 

v discgolfu. Soutěžilo 20 nadšenců a organizátor slíbil, že uspořádá turnaj 
v příštím roce a udělá tomu daleko větší reklamu. Dověděli jsme se o této 
akci pozdě a nemohli jsme ji ani zpropagovat, přesto si našla své příznivce. 
Na pozvání Petera Hensona ( manžel Jane Freud ) přijel na návštěvu 

Příbora další významný host lord David Freud. Tento anglický šlech-
tic a přímý potomek Sigmunda Freuda je prezidentem londýnského 
muzea Sigmunda Freuda. V minulosti byl britským ministrem pro 
sociální reformu. Vzpomínal, že v Příboře byl již v roce 2006 při ote-
vření rodného domu Sigmunda Freuda a setkal se s tehdejším prezi-
dentem Václavem Klausem. 

Foto 1: Návštěva venkovní učebny v Hodoníně. Autor: Eva Moravčíková
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Telegrafické zprávy z jednání  
Rady města Příbora
Ing. Barbora Jalůvková (referentka odboru organizačního a správních činností Městského úřadu Příbor)

Dne 5. 9. 2023 se uskutečnila 
17. schůze Rady města Příbora, 
na které bylo projednáno 
48 bodů. Přinášíme vám 
stručný telegrafický přehled 
nejdůležitějších projednaných 
bodů.

Rada města vzala na vědomí:
 » informace odboru investic, rozvoje a sprá-
vy majetku o připravované opravě povrchu 
ulic Jičínské, B. Buska a Místecké,
 » informaci o postupu příprav na dočasný 
přesun školní družiny ze stávajícího ob-
jektu na ulici Svatopluka Čecha do uvol-
něných prostor v budově bývalé Základní 
školy Dukelské,
 » řešení investic v oblasti školství prostřed-
nictvím investičního úvěrového rámce,
 » záměr provozovatele na zpoplatnění 
využití veřejných WC z důvodu snížení 
vandalismu,

Rada města schválila:
 » uzavření smlouvy, v předloženém znění, 
jejímž předmětem je výpůjčka části po-
zemku parc. č. 3279/277 v k. ú. Příbor 
o výměře cca 1 650 m2 právnické oso-
bě Domov Příbor, p. o., IČO 48804878, 
na dobu od 1. 1. 2024 do 31. 12. 2035, pro 
účel rozšíření klidové zóny pro klienty 

Domova Příbor, 
 » pronájem plochy za sportovní halou na 
ul. Štramberské v Příboře panu Zdeň-
ku Pflegerovi, na 14 dní v roce 2024 a na 
14 dní v roce 2025, vždy v období konání 
příborské pouti, za účelem umístění 
a provozování zařízení lidové technic-
ké zábavy – lunaparku, za nájemné ve 
výši 40 000 Kč za rok 2024 a 40 000 Kč 
za rok 2025 a dalších podmínek dle ná-
jemní smlouvy v předloženém znění,
 » užití finančních prostředků z ODPA 3322, 
ORG 718 – „Ostatní náklady v MPR“ na 
financování obnovy pietní stěny Památní-
ku čs. letců dle předložené cenové nabíd-
ky č. 1 vypracované společností DELTA 
Business spol. s r. o., IČO 46980199 
a cenové nabídky společnosti Kamenictví 
Tomáš Horňák, IČO 03970345 dle před-
loženého materiálu,
 » v předloženém znění dodatek č. 1 smlou-
vy o dílo mezi městem Příborem a společ-
ností STAVBY A STATIKA spol. s r. o., 
IČO 29451809 na stavbu „Oprava mostu 
M-02 v ulici Tovární, Příbor“, kterým 
se posouvá termín dokončení díla na 
19. 9. 2023 a zároveň se zvyšuje cena díla 
o 112 104,01 Kč bez DPH na celkových 
3 078 248,03 Kč bez DPH,
 » Programy pro poskytnutí dotací z roz-
počtu města Příbora pro rok 2024 pro 
oblasti:

 » provoz a činnost,
 » granty,

 » sociální služby v předloženém znění,
 » uzavření smlouvy o umístění a provozo-
vání kontejnerů na textil mezi městem 
Příborem a společností TextilEco, a. s., 
se sídlem na ul. Palackého 715/15 v Praze 
1-Nové Město, IČO 28101766, v předlo-
ženém znění,
 » výpověď smlouvy o poskytování služ-
by mezi městem Příborem a firmou 
JRK Česká republika s.r.o., se sídlem 
Bolzanova 1, Praha 1, PSČ 110 00, 
IČO 24853640, jejímž předmětem je 
spolupráce v oblasti odpadového hospo-
dářství, v předloženém znění,
 » uzavření Smlouvy o poskytnutí do-
tace z rozpočtu města – 3. výzva – 
8. část v předloženém znění mezi městem 
Příborem a Moravskoslezským krajem na 
částku 7 000 Kč, vztahující se k projektu 
realizovaného krajem v rámci Operač-
ního programu Životní prostředí, a to 
v návaznosti na Smlouvu o spolupráci 
při realizaci projektu „Kotlíkové dotace 
v Moravskoslezském kraji – 3. výzva“,
 » uzavření Smlouvy o poskytnutí do-
tace z rozpočtu města – 3. výzva 
– 8. část v předloženém znění mezi 
městem Příborem a Moravskoslezským 
krajem na částku 7 000 Kč, vztahující se 
k projektu realizovaného krajem v rámci 
adaptačního a mitigačního opatření, a to 
v návaznosti na Smlouvu o spolupráci 
při realizaci projektu „Kotlíkové dotace 
v Moravskoslezském kraji – 3. výzva“,

- 9. a 10. září byly parádní podmínky pro 
tradiční mariánskou pouť a množství návštěv-
níků to jen potvrzuje.
- 16. a 17. září proběhly Dny evropského 

kulturního dědictví, v rámci kterých jste 
mohli přijít na Muzejní ráno s paní Juditou 
Šprochovou (velmi pěkná a příjemná akce) 
a také jsem předával cenu obce panu Bedři-

chovi Sklenovskému.
Asi jsem nepřipomněl všechno, co u nás 

v září ještě proběhlo… ale to by určitě už vaši 
pozornost při čtení značně vyčerpalo, a tak se 
ještě vyjádřím ve zkratce k tomu, co mnohé 
z vás zajímá…
Jak to bude s RETAIL parkem v Příboře? 

Jedná se o soubor obchodů v místě bývalých 

stavebnin JENÍK. V tuto chvíli se řeší sta-
vební povolení a projekt je pozastaven kvůli 
odvolání a leží na krajském úřadě k posouzení.
Další dotaz je, jak to vypadá s restaurací 

U Zlaté hvězdy? Restauraci si pronajal pan Jiří 
Zeman z Rožnova pod Radhoštěm a během 
října by měla být otevřena. 
Co domy na náměstí č.p. 44, 45? Tyto domy 

stále čekají na svého kupce. V tuto chvíli se 
ladí kupní podmínky a my věříme, že během 
října by domy mohly mít nového majitele.
V minulém Měsíčníku zaznělo, že na konci 

září se uskuteční vernisáž výstavy polské-
ho ateliéru KWK PROMES pod vedením 
pana architekta Roberta Konieczneho (autor 
návrhu bytů v místě bývalé Flussovy továrny). 
Bohužel termín se musel z důvodu velké vytí-
ženosti pana architekta přesunout, a tak ver-
nisáž výstavy Moving Architecture proběhne 
17. října v 17:00 v prostorách piaristického 
kláštera. Máme se na co těšit.

Příjemné babí léto Vám přeje starosta Jan Malík

Foto 2: Návštěva významného amerického 
architekta Rafi Segala (na fotografii vpravo) 
v Příboře. Autor: Tadeáš Goryczka

Foto 3: Muzejní ráno s Juditou Šprochovou. Autor: 
Jan Malík
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 » smlouvu mezi městem Příborem a spo-
lečností InterŠKOL, a. s., Kubelíko-
va 1224/42, Žižkov, 130 00 Praha 3, 
IČO 24814466, ve znění dle schválené 
zadávací dokumentace a podané nabídky,
 » poskytnutí finančního daru ve výši 
3 000 Kč ÚSTAVU K 2001, z. ú., se 
sídlem Štefánikova 93/22, 602 00 Brno, 
IČO 04810872, na podporu projektu 
„Rytíři nebes – 313. československá pe-
ruť RAF“,
 » poskytnutí finančního daru organizaci 
Diakonie Broumov, sociální družstvo, 
se sídlem Husova 319, Velká Ves, 550 01 
Broumov, IČO 49289977, z rozpočtu 
města Příbora, paragrafu 4349, ve výši 
5 000 Kč na činnost organizace, a uza-
vření smlouvy mezi městem Příborem 
a organizací Diakonie Broumov, sociální 
družstvo, dle předloženého návrhu,
 » ve funkci Valné hromady společnosti 
TP PŘÍBOR s.r.o. uzavření smlouvy 
o dílo mezi TP PŘÍBOR s.r.o. jako objed-
natelem a MIOT s.r.o. IČ 60777290, se 
sídlem v Moravské Ostravě, ul. Zelená 
3062/30 jako zhotovitelem, jejímž před-
mětem je zpracování studie proveditel-
nosti záměru: „Nové napojení objektů ZŠ 
a DPS na SZTE Příbor z kotelny Nerudo-
va“, ve znění dle přílohy č.1,
 » nové otevírací hodiny zahrady piaristic-
kého kláštera a veřejných WC s účinností 
od 1. 10. 2023,
 » výběr dodavatele veřejné zakázky „Za-
vedení svozu gastroodpadu ve městě 
Příboře“ spočívající v nákupu svozového 
vozidla, a to společnost HANES s.r.o., 
se sídlem U Albrechtova Vrchu 7, 155 00 
Praha, IČO 26131919.

Rada města souhlasila:
 » s obnovou pietní stěny Památníku čs. 
letců na ul. Frenštátské,
 » s umístěním mobiliáře ve vlastnictví 
fyzické osoby na pozemku parc. č. 708/1 
v k. ú. Příbor na prostranství parčí-
ku u Letky v rozsahu dle Tržního řádu,
 » s pokračováním příprav projektové doku-
mentace stavebních úprav ulice K. Čap-

ka dle předloženého materiálu,
 » se zadáním zpracování studie odkanalizo-
vání místních částí města Příbora: Hájov 
a Prchalov, v předloženém znění,
 » s účastí města Příbora na Kaleici Old 
Town Festivalu v Turecku, který se bude 
konat ve dnech 25.–30. 10. 2023 a sou-
hlasí s vysláním Ing. arch. Jana Malí-
ka jako zástupce města Příbora,

Rada města rozhodla:
 » z důvodu odstoupení z II. části veřejné 
zakázky ve zjednodušeném podlimit-
ním řízení s názvem „ODBORNÁ 
UČEBNA – Základní škola Příbor, 
Jičínská 486“, původně vybraného do-
davatele MY DVA holding a.s., Osadní 
1053/25, Holešovice, 170 00 Praha 7, 
IČO 25676059, vybrat k uzavření smlou-
vy dodavatele dle hodnocení nabídek 
dalšího v pořadí, a to InterŠKOL a.s., Ku-
belíkova 1224/42, Žižkov, 130 00 Praha 
3, IČO 24814466,
 » v souladu s čl. XVI., odst. 1 Pravidel pro 
pronájem bytů ve vlastnictví města Pří-
bora č. 6/2020 o mimořádném přidělení 
obecního bytu o velikosti 1+1 v Příboře, 
 » v souladu s čl. VI, odst. 2 Pravidel pro 
přidělování bytu v domech s pečovatel-
skou službou ve městě Příboře č. 3/2021 
o přednostním přidělení bytu zvláštního 
určení o velikosti 0+1 nebo 1+1 v Příboře,

Rada města uložila:
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku připravit v souvislosti 
s plánovanou opravou povrchu komuni-
kace na ulici Místecké návrh na opravu 
chodníků na ulicích B. Buska a Mís-
tecké a následně uplatnit požadavek na 
zařazení této akce do rozpočtu 2024,
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku předložit radě města 
variantní návrh na výběr projektanta 
dokumentace stavebního povolení a do-
kumentace provedení stavby staveb-
ních úprav objektů na Dukelské ulici, 
č. p. 1346 v rozsahu schválené „Studie 
přemístění části prvního stupně ZŠ Jičín-

ské do areálu v ul. Dukelské“ v termínu 
po schválení „Urbanisticko-architekto-
nické studie areálu bývalé Základní školy 
Dukelské v Příboře“,
 » vedoucímu odboru investic, rozvoje 
a správy majetku připravit veřejnou 
zakázku na výběr dodavatele projekč-
ních prací pro společné povolení stavby 
a projektové dokumentace pro provádění 
stavby „Úprava předprostoru budovy 
COOP Příbor“.

Rada města nesouhlasila:
 » s pořízením herního prvku a jeho 
umístěním na pozemku parc. č. 708/1 
v k. ú. Příbor na prostranství parčí-
ku u Letky dle důvodové zprávy.

Rada města pověřila:
 » vedoucího odboru investic, rozvoje 
a správy majetku jednáním se SSMSK 
ve věci opravy povrchu komunikace na 
ulici K. Čapka,
 » odbor investic rozvoje a správy ma-
jetku uplatněním požadavku na 
úhradu za bezesmluvní užívání čás-
ti pozemků parc. č. 638/4 a 638/5 
v k. ú. Klokočov u Příbora o sou-
hrnné výměře 3 430 m2 za období 
1. 10. 2019–30. 9. 2023, tj. 4 zeměděl-
ské roky, se splatností k 31. 12. 2023. 
Výše úhrady bude kalkulována sazbou 
2 000 Kč/ha/rok; s příslušným navý-
šením o meziroční inflaci za uvedené 
období.

Rada města vyhlásila:
 » veřejnou zakázku malého rozsahu na 
stavební práce s názvem „Kolumbárium 
v Příboře“ dle předloženého materiálu.

Rada města neschválila:
 » pacht částí pozemků parc. č. 638/4 
a 638/5 v k. ú. Klokočov u Příbora 
p. Janu Lundovi dle jeho žádosti ze dne 
6. 6. 2023.

Telegrafické zprávy ze zasedání 
Zastupitelstva města Příbora
Ing. Barbora Jalůvková (referentka odboru organizačního a správních činností Městského úřadu Příbor)

Dne 13. 9. 2023 se uskutečnilo 
7. zasedání Zastupitelstva 
města Příbora, na kterém bylo 
projednáno 23 bodů. Přinášíme 
vám stručný telegrafický přehled 
nejdůležitějších projednaných 
bodů.

Zastupitelstvo města schválilo:
 » uzavření dodatku č. 1, v předloženém 
znění, ke kupní smlouvě č. 194/2020 ze dne 
16. 6. 2020, jehož předmětem je vrácení 
části jistiny na dodržení regulace zástavby 
na pozemku parc. č. 2178/6 v k. ú. Příbor, 
a to ve výši 80 000 Kč, za podmínek stano-
vených dodatkem č. 1 – viz příloha č. 2, 
 » uzavření smlouvy v předloženém znění, je-
jímž předmětem je budoucí směna částí po-

zemků parc. č. 3147/2, 3146/2 a 3148/2, vše 
v k. ú. Příbor, z majetku města Příbora za 
části pozemků parc. č. 3147/1 a 3148/4, oba 
v k. ú. Příbor, z majetku Trifid Beta s. r. o., 
IČO 08298785, dotčených realizací zpev-
něných ploch a terénních úprav, souvi-
sejících s výstavbou a provozem zařízení 
sociálních služeb a výstavbou komunikace 
pro příjezd k pozemkům užívaným ZO ČSZ 
Jičínská z ulice Masarykovy,
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Dotace z rozpočtu města Příbora  
pro rok 2024
Bc. Eva Srněnská (úsek právní a kontrolní Městského úřadu Příbor)

Městský úřad Příbor, úsek právní 
a kontrolní, informuje, že dne 5. 9. 2023 
schválila Rada města Příbora Programy 
pro poskytnutí dotace z rozpočtu města 
Příbora pro rok 2024 pro oblast provoz 
a činnost, granty a sociální služby (dále 
též „program“). V programu poskytova-
tel dotace, jímž je město Příbor, stanoví 
věcné, časové a finanční podmínky pod-
pory účelu určeného poskytovatelem 
v programu. 
Žádosti o programovou dotaci pro rok 

2024 pro oblast provoz a činnost, gran-
ty a sociální služby bude možno podat 

elektronicky prostřednictvím Portálu 
občana na www.pribor.eu, a to v termí-
nu od 1. 11. 2023 (středa) do 30. 11. 2023 
(čtvrtek) včetně. 
Předpokládaný objem vyčleněných finanč-

ních prostředků na programové dotace pro 
rok 2024 je 3 890 000 Kč, z toho:

 » pro oblast provoz a činnost 
2 000 000 Kč, 
 » pro oblast granty 200 000 Kč, pro oblast 
sociální služby 1 690 000 Kč. 
Programy pro poskytnutí dotace z roz-

počtu města Příbora pro rok 2024 pro 
oblast provoz a činnost, granty a sociální 

služby jsou k zveřejněny na úřední desce 
a na www.pribor.eu. 
Bližší informace k programům na 

www.pribor.eu/mesto-a-urad/dotace/
programove-dotace-vyhlasene- 
programy/. 
Bližší informace k podání žádosti o pro-

gramovou dotaci pro rok 2024 pro oblast 
provoz a činnost, granty a sociální služby na 
www.pribor.eu/mesto-a-urad/dotace/
zadost-o-programovou-dotaci/, popř. na 
tel.: 556 455 410 nebo 731 486 419.

Soudní poplatky
Lenka Matysková, DiS. (Občanská poradna Nový Jičín, kontaktní pracoviště Příbor)

Platí se za podání návrhů?
V předchozím článku jsme si ukázali, že 

právní zastoupení advokátem není levná zále-
žitost. Chcete-li jít do soudního sporu, musíte 
k těmto nákladů připočítat i další výlohy, 
jako je například soudní poplatek, náklady 
za nařízené znalecké posudky či jiné úkony 
prováděné soudy. 

Kdo hradí soudní poplatek
Soudní poplatek je peněžitá částka, kterou 

je nutno uhradit za řízení před soudy či za 
jednotlivé úkony, které soudy provádějí. 
Soudní poplatky jsou blíže upraveny v zákoně 
č. 549/1991 Sb. o soudních poplatcích a souvi-
sející příloze Sazebník soudních poplatků.
Nezřídka k nám do poradny přicházejí lidé, 

kteří svůj dotaz směřují do těchto oblastí. Po-
vinnost uhradit soudní poplatek je nejčastěji 
navázána na podání žaloby či jiného návrhu. 
V takovém případě je povinen soudní poplatek 
uhradit navrhovatel/žalobce, na jehož podnět 
se zahajuje řízení.
Dále pak tuto povinnost mají nejčastěji 

odvolatel, tedy ten účastník řízení, který ne-

 » uzavření smlouvy, v předloženém znění, je-
jímž předmětem je odkoupení pozem-
ku parc. č. 366/4 v k. ú. Příbor o výměře 
50 m2, od společnosti Investiční družstvo 
Pohoda, IČO 05163994 za kupní cenu 
100 Kč/m2, tj. celkem 5 000 Kč, uzavře-
ní smlouvy, v předloženém znění, jejímž 
předmětem je bezúplatný převod pozem-
ků parc. č. 2251/1 a 1477/2, oba v k. ú. Pří-
bor, dotčených tělesem silnice III. třídy, 
z majetku města Příbora do vlastnictví 
Moravskoslezského kraje, IČO 70890692,
 » uzavření smlouvy, v předloženém znění, 
jejímž předmětem je směna pozemků parc. 
č. 750/1 a 743/32 v k. ú. Klokočov u Pří-
bora z majetku města Příbora za pozem-
ky parc. č. 778/15 a 787/2 v k. ú. Klokočov 
u Příbora z vlastnictví pana Jana Mikše,
 » odkoupení lesního pozemku parc. 
č. 5/9 o výměře 2 203 m2 v k. ú. Klokočov 
u Příbora za kupní cenu stanovenou zna-
leckým posudkem ve výši 62 000 Kč, dle 
nabídky insolvenčního správce ze dne 
21. 8. 2023,
 » úpravu části usnesení č. 33/4/ZM/2023 
ze dne 22. 3. 2023 ve znění „Po uvolnění 
prostor školní družinou na budově bývalé 

ZŠ Dukelské nejpozději k 1. 9. 2026 do 
objektu umístit 1.–5. třídy ZŠ Jičínské včet-
ně přípravných tříd, speciálních učeben 
a kabinetů".

Zastupitelstvo města neschválilo:
 » prodej části pozemku parc. č. 2541 
v k. ú. Příbor manželům Milanovi a Len-
ce Kapounovým, dle jejich žádosti ze dne 
17. 4. 2023.

Zastupitelstvo města souhlasilo:
 » s návrhem odboru investic, rozvoje a správy 
majetku na projednání zadané „Urbanis-
ticko-architektonické studie areálu bývalé 
Základní školy Dukelské v Příboře“ formou 
pracovního zasedání Zastupitelstva města 
Příbora,

Zastupitelstvo města uložilo:
 » kontrolnímu výboru prověřit správnost 
postupu při zadávání a realizaci akce „Za-
teplení budovy MŠ Frenštátská“ a výsledek 
prověření písemně předložit zastupitelstvu 
města tak, aby mohl být projednán na jeho 
zasedání dne 13. 12. 2023.

Zastupitelstvo města se zavázalo:
 » k financování akce „Stavební úpravy budovy 
č. p. 565 na ulici Svatopluka Čecha v Příbo-
ře“ z rozpočtu města Příbora v roce 2024.

Zastupitelstvo města rozhodlo:
 » poskytnout individuální dotaci z rozpočtu 
města Příbora ve výši 85 700 Kč žadateli 
Junák – český skaut, středisko Příbor, z. s., 
se sídlem Lidická 51, 742 58 Příbor, 
IČO 60798076, účelově určenou na pro-
jekt Obnova zařízení kluboven a schvaluje 
uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskyt-
nutí individuální dotace z rozpočtu města 
Příbora na rok 2023 dle přílohy č. 2 před-
loženého materiálu ve výši 85 700 Kč 
mezi městem Příborem, se sídlem náměstí 
Sigmunda Freuda 19, Příbor, 742 58, 
IČO 00298328 a příjemcem dotace Junák – 
český skaut, středisko Příbor, z. s., se sídlem 
Lidická 51, 742 58 Příbor, IČO 60798076. 

Zastupitelstvo města vydalo:
 » Obecně závaznou vyhlášku města Příbora 
o zřízení Městské policie Příbor, ve znění 
návrhu předloženého prostřednictvím pří-
lohy č. 1 předkládaného materiálu. 
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souhlasí s rozhodnutím soudu a proti tomuto 
podává odvolání.
V záležitostí poplatků rozhoduje ten soud, 

který je věcně a místně příslušný k rozhodnutí 
věci v prvním stupni. 
Stanovení výše soudního poplatku Za podání 

návrhu na rozvod manželství zaplatíte soudní 
poplatek 2 000 Kč. Za návrh na zahájení ří-
zení o vypořádání společného jmění manželů 

zaplatíte soudní poplatek 2 000 Kč. Tento 
poplatek se zvyšuje o 5 000 Kč za každou 
nemovitou věc atd. 
Řízení ve věci péče o nezletilé a o vyživovací 

povinnosti rodičů vůči nezletilým dětem jsou 
od soudního poplatku osvobozena.
Bližší informace k soudním poplatkům se 

dozvíte v příštím čísle Měsíčníku. V případě 
dotazů k tomuto tématu neváhejte navštívit 

naši Občanskou poradnu v Příboře na adrese 
nám. Sigmunda Freuda 19, 742 58 Příbor.

Konzultační hodiny:
Úterý:
9.00–12.00 – bez objednání  
13.00–16.00 – pro objednané

Setkání jubilantů – 
sedmdesátníků
Bc. Ivana Bolomová (matrikářka Městského úřadu Příbor)

Ve čtvrtek 14. září 2023 před čtvrtou hodi-
nou odpolední se otevřely dveře Kulturního 
domu letošním sedmdesátníkům, pro které 
zde bylo připraveno tradiční slavnostní 
„Setkání sedmdesátníků“. Na setkání, na 
nějž se přihlásilo 29 zájemců, se dosta-
vilo 26 oslavenců. Spolu s nimi přivítala 
moderátorka podvečera Mgr. Olga Galiová 
také starostu města Příbora Ing. arch. Jana 
Malíka a místostarostu města Ing. Bohu-
slava Majera. Slavnostního projevu se ujala 
předsedkyně komise pro občanské záleži-
tosti paní Věra Kovaříková spolu s panem 
starostou. K blahopřání se za město Příbor 
připojil také pan místostarosta a PhDr. 
Marie Monsportová, členka zastupitelstva 
města. Paní Miluše Bergrová představila 
oslavencům ve zkratce činnost Klubu senio-
rů města Příbora a nabídla možnost připojit 
se ke stávajícím členům a trávit volný čas 
aktivně např. účastí na zajímavých přednáš-
kách či cestováním a poznáváním turistic-

kých zajímavostí a kulturních 
představení v rámci zájezdů 
pořádaných klubem.
Pro oslavence byl připraven 

již tradiční dárek – hrne-
ček, pamětní list a květina, 
které si, po slavnostním 
přípitku, převzali z rukou představitelů 
města. Členové komise pro občanské zále-
žitosti připravili pro přítomné pohoštění, 
které si mohli všichni vychutnat a zároveň 
si popovídat za doprovodu příjemných tónů 
hudby v podání kapely AV Blues & Swing. 
Po podpisu zápisu v pamětní knize následo-
valo skupinové fotografování pod vedením 
paní Stanislavy Slovákové. Ta pořizovala 
také fotografie v průběhu akce. 
Přípitek doprovodila na harmoniku paní 

Ludmila Adamcová, která se postarala 
o příjemnou atmosféru také o přestávce 
mezi vystoupeními AV Blues & Swing. Paní 
Adamcové patří velký dík za dlouholetou 

spolupráci s komisí pro občanské záleži-
tosti a ochotu podpořit kdykoliv hudebním 
doprovodem přátelskou atmosféru na těchto 
setkáních. Velice nás těší také zájem klientů 

Jiří Grufík
Jiřina Majchráková
Jiří Pustějovský
Ludmila Štůsková
Alena Chovancová
Jan Svoboda
Dagmar Kutějová
Zdeněk Prudký
Jindřich Kabát
Marie Balarinová
Marie Závodná

Miloslav Polášek
Anna Lobodášová
Vlasta Váňová
Vojtěch Monsport
Dalibor Chromečka
Anna Štixová
Vlček Mojmír
Helena Vaňková
Jan Šajtar
Ludmila Dlouhá
Jaroslav Koutný

Marta Majerová
Jarmila Krestová
Božena Klimecká
Jarmila Sedoniková
Karel Jurásek
Marie Monsportová
Jaroslav Kratochvíl
Jiřina Kunzová
Vlasta Dvořáková
Drahomíra Lindušková

Jubilanti z Příbora:

Alena Klepáčová
Anna Horkelová 

Naděžda Békesiová 
Věra Honešová 

Olga Frančíková 
Jan Krpec 

Jubilanti v Domově Příbor:

Blahopřejeme jubilantům 
narozeným v říjnu
Bc. Ivana Bolomová, Dis. (matrikářka Městského úřadu Příbor)
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Digitalizujeme odpadové 
hospodářství 
Moderní technologie v různých oborech 

přinášejí spoustu možností, jak si zjednodušit 
život, nebo rychle získat důležité informace. 
Odpadové hospodářství není výjimkou, proto 
jdeme s dobou a pouštíme se do změn.

Přehled o odpadech na sběrném 
dvoře přinese evidence 
Náš sběrný dvůr prošel zásadní moderniza-

cí, ta pokračuje do dnešních dní, i když není 
vidět zvenčí. V posledních měsících jsme 
usilovně pracovali na možnosti digitalizace 
odpadů na sběrném dvoře. A proto v říjnu za-
čínáme používat speciální odpadové kartičky. 

Jak to funguje? 
Fungování nového systému je naprosto 

snadné. Při vaší první návštěvě sběrného 
dvora po 16. 10. 2023 dostanete odpadovou 
kartičku, kterou se budete nově prokazovat 
místo občanského průkazu. Platí pro celou 

domácnost. 
Při každé návštěvě sběrného dvora pak 

předložíte odpadovou kartičku obsluze. Ta ji 
načte do systému, a tím automaticky propojí 
domácnost s množstvím i druhem odevzda-
ného odpadu. Díky tomu získáme kompletní 

přehled o všech odpadech na sběrném dvoře.
Nový systém nám také v mnoha ohledech 

ušetří administrativu a zrychlí provoz celého 
sběrného dvora, zjednoduší evidenci. Věříme, 
že bude změna přínosem pro všechny. 

Digitalizujeme i odpady 
z domácností
V poslední době byly vaše nádoby na směsný 

komunální odpad (SKO) a tříděný odpad 
označeny speciálními RFID čipy, které slouží 
k evidenci odpadu z domácností. Při svozu 
se čipy načtou a do evidenčního systému se 
propíší informace o domácnosti, typu odpadu 
a jeho množství. My tak získáme reálná data, 
která nám pomohou nastavit další strategii 
pro eliminaci množství směsného komunální-
ho odpadu končícího na skládce. 

Zkontrolujte si své nádoby 
Aby evidence fungovala správně a my měli 

relevantní data, je důležité, aby byly očipová-
ny všechny nádoby na SKO i tříděný odpad. 
Chtěli bychom vás proto požádat, abyste 
zkontrolovali, zda má vaše nádoba čip. Pokud 
tam není, kontaktujte Technické služby města 
Příbora, p. o. Od 1. 10. 2023 budou sváženy 
pouze očipované nádoby.
V případě, že si nejste jistí, jak čip vypadá, 

prohlédněte si ilustrační obrázek níže. 

Kuchyňský odpad budou třídit 
další domácnosti 
Minulý rok jsme spustili pilotní projekt na 

třídění kuchyňského odpadu. A výsledky nám 
ukazují, že to bylo správné rozhodnutí. Za-
pojené domácnosti vytřídily během prvního 
půl roku téměř 31 tun kuchyňského odpadu! 

To je obrovský úspěch, proto jsme se rozhodli 
umožnit třídění dalším 1500 domácnostem. 
2. etapa distribuce proběhne už v říjnu. Do-
mácnosti v bytových domech, které nedostaly 
v 1. etapě na jaře třídicí sety pro sběr kuchyň-
ského odpadu, je obdrží nyní a budou se tak 
moci zapojit do systému třídění. O všem vás 
budeme včas informovat, proto nezapomeňte 
sledovat Měsíčník města Příbora a web města 
– záložku Životní prostředí (zpo.pribor.eu). 
Během 3. etapy plánované na leden příští 

roku by mohly sety obdržet i domácnosti 
v rodinných domech, které nemají pro svůj 
kuchyňský odpad vlastní využití.

Domova Příbor o tuto společenskou událost. 
V tomto roce se v Kulturním domě potěšilo 
hudebním vystoupením sedm klientů domo-
va spolu s doprovodem. Na setkání nesměli 
samozřejmě chybět ani manželé Nedomovi 
za LTV Příbor, kteří již léta přinášejí do 
Vašich domovů pestrou nabídku reportáží 
z dění našeho města a jeho částí.
Velice ráda bych poděkovala všem, kteří se 

aktivně podíleli na přípravě této akce. Byly to 
především členky a členové komise pro občan-
ské záležitosti a jejích subkomisí, kolega z od-
boru kultury, školství a cestovního ruchu MÚ 
Příbor, paní fotografka, vystupující umělci, 
představitelé města, LTV Příbor a především ti 
nejdůležitější – samotní jubilanti – ti všichni se 
postarali o bezproblémový průběh zářijového 
slavnostního podvečera, který se v pohodovém 

duchu, jako to bývá na této akci zvykem, protá-
hl až do večerních hodin.
Za celou komisi pro občanské záležitosti se 

již nyní těšíme na další setkání jubilantů – 
pětasedmdesátníků a osmdesátníků, které se 
uskuteční v měsíci listopadu 2023. Věříme, 
že občané, kteří se na setkání přihlásili, se 
budou cítit stejně dobře jako naši letošní 
sedmdesátníci.

Plastová nádoba s RFID čipem

100 let myslivosti v Příboře
Ing. Jiří Hyvnar (předseda Mysliveckého spolku Příbor I)

V letošním roce příborská myslivost slaví 
přesně 100 let od svého založení. První 
zmínka o myslivosti v Příboře se datuje 
ke dni 2. 4. 1923, kdy byl ustaven „Spolek 
přátel myslivosti“, který čítal 62 členů. Tento 
spolek zahrnoval revíry Příbor, Klokočov, 
Véska, Stikovec, Skotnice, Prchalov a účelem 

tohoto spolku byla péče o rozvoj a zušlech-
tění myslivosti v kraji a pěstění ušlechtilých 
loveckých psů. Ve stejném roce byla založena 
a taktéž výročí 100 let letos slaví i Česko-
moravská myslivecká jednota, která jakožto 
největší myslivecká organizace zdárně 
funguje dodnes.

V současné době v Příboře fungují 2 my-
slivecké spolky. Myslivecký spolek Příbor 
I, který má zázemí na myslivecké chatě na 
Točně a aktuálně tvoří členskou základnu 19 
členů. Druhou organizací je Myslivecký spo-
lek Příbor – Hájov s mysliveckou chatou 
na okraji města Příbora směrem k Hájovu 
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a skládá se ze 13 členů. Základní náplní 
a činností mysliveckých spolků v Příboře 
je chov a péče o zvěř, které jsou podřízeny 
veškeré činnosti v honitbách. V letošním 
roce bude významné výročí vzniku něko-
likrát zmíněno při akcích obou spolků. Na 
konci měsíce července uspořádal Myslivec-

ký spolek Příbor I tradiční letní večer, který 
byl obohacen i programem pro děti v rámci 
spolupráce s LČR či ukázkou dravých ptáků. 
Celá akce proběhla ve spolupráci s městem 
Příborem a těšila se velkému zájmu veřej-
nosti. Touto cestou děkujeme městu Příboru 
za poskytnutý grant a finanční příspě-

vek, díky kterému mohla tato akce zdárně 
proběhnout, a těšíme se na další spolupráci. 
Další akcí pro veřejnost, která proběhne 
v letošním roce, bude svatohubertská mše 
ve farním kostele. Svatohubertská mše je 
naplánována na neděli 12. 11. 2023 a srdečně 
vás na ni zvou myslivci z Příbora.

Barevné léto 
aneb English 
camp 2023
Martina a Ľubko Čermákovi (Za Dětskou misii)

V první polovině druhého prázdninového 
měsíce jsme v Příboře na Mexiku uspořádali 
již pátý ročník příměstského tábora s vý-
ukou angličtiny. Ačkoli jsme do táborových 
vod vstupovali již popáté, letošní ročník byl 
pro nás v mnohém nový. Měli jsme historic-
ky nejvíce účastníků, celkem 49 dětí z Příbora 
a okolí, poprvé jsme měli skupinku předškol-
ních dětí a vyzkoušeli jsme si také improvi-
zaci, kdy nám první polovinu tábora nepřálo 
počasí a museli jsme připravený program 
upravovat pro vnitřní prostory. V letošním 
roce jsme měli také největší tým rodilých 
mluvčích z různých koutů Spojených států – 
od Georgie, Arkansasu až po Jižní Karolinu. 
Jednotným tématem bylo Barevné léto, každý 
den se nesl ve znamení některé z barev, na 

nichž jsme si vysvětlovali Dobrou zprávu 
o Boží lásce a záchraně, kterou pro každého 
člověka Bůh připravil. Kromě angličtiny jsme 
se naučili táborový tanec neboli „camp dan-
ce“, vyzkoušeli nové netradiční hry a sporty, 
tvořili jsme z kartónu hrady, zakroucené hady 
i africké bubínky a malé děti měly možnost 
vyřádit se v Lego koutku. Součástí programu 
byla i tradiční kavárna pro rodiče, kdy děti 
předvedly, co se během týdne naučily. Celý 
týden jsme si velmi užili a již teď připravujeme 
další ročník. 

Prchalovské dožínky počtvrté
Marcela Rozsypalová (za občany Prchalova)

Krásné letní počasí plné slunečních pa-
prsků doladilo lákavé pozvání, které spolu 
s barevnými maskoty dožínek zvalo k pří-
jemně strávenému sobotnímu odpoledni na 
Prchalově. 
Lidé slavili dožínky od nepaměti. Je to 

tradiční slavnostní ukončení žní a poděko-
vání za úrodu. Ačkoli lidé už dávno vyměnili 
srpy a kosy za traktory a kombajny, oslavy 
a vděčnost za úrodu ale zůstaly. S nápadem na 
oživení těchto tradic přišli před 4 roky mladí 
nadšenci Lukáš Rozsypal a Mirek Neussar. 
Díky těmto dvěma mladým lidem projel 
v sobotu 2. září, pár minut po poledni, Prcha-
lovem již čtvrtý dožínkový průvod. Klapot 
koňských kopyt, hrčení sekaček i traktorů 
a strojů různých značek i domácí výroby, za 
doprovodu dechové hudby projelo vesnicí tam 
i zpět. V letošním roce vyjelo do průvodu 
bezmála 40 strojů. Nadšení diváci podél cesty 
vítali slavnostní průvod, kde bylo vidět, že se 
majitelé plechových miláčků opravdu snažili 
předvést je v tom nejlepším světle. Nápady 
i výzdobou opět nešetřili. 
S dožínkovou slavností jsou kraj od kraje 

spojeny jiné tradice, všude se ale nesou v du-
chu dobrého jídla a kulturních akcí. Stejně 
tomu bylo i na Prchalově. Zároveň jsou ale ve 
spoustě věcí hodně výjimečné, o čemž svěd-
čí i zvyšující se počet návštěvníků, kteří na 
dožínky každoročně dorazí. Areál prchalov-
ského hřiště letos praskal ve švech. Program 
byl opravdu bohatý. 
Ke zhlédnutí byla připravena výstava země-

dělské i jiné techniky, ukázka hospodářských 
zvířat, workshop přibližující zemědělství 
ze Slezského zemědělského muzea. V jednu 
chvíli jsme měli možnost vrátit se v čase 
a zhlédnout historickou ukázku koňského 
obraceče a koňské žací lišty. Nechyběla ani 
soutěž o nejhezčí traktor a mnoho dalšího. 
Novinkou v letošním už tak bohatém progra-
mu byla ukázka profesionálního stříhání ovcí 
a soutěž o nejlepšího „býkojezdce“. Pro naše 
nejmenší účastníky byl připraven kolo-
toč, skákací hrad, malování na obličej, šla-
pací traktory. Kdo si chtěl odnést originální 
vzpomínku na dožínky, využil fotokoutku se 
stylovými rekvizitami a bleskovým tiskem. 
Hosté si také mohli ve workshopu vyrobit 

svou brož, plaketu nebo odznak. Nejen 
dožínkový průvod, ale i skvělou odpoled-
ní zábavu obohatil Soubor lidových tanců 
a písní Javorník z Nového Jičína, který za 
zvuku cimbálu svým tanečním vystoupe-
ním zpestřil odpolední program. Dle tradice 
následovalo předání dožínkového věnce 
a chleba největšímu zemědělci na vesnici. 
Svou zdravici nám z podia zaslal i starosta 
města Ing. arch. Jan Malík. Po celou dobu 
akce byla pro návštěvníky připravena bohatá 
nabídka jídla a pití. Zde si skutečně každý 
přišel na své. Atmosféru dožínek doplnil 
nejen dančí guláš, ale také dožínkový chleba 
se sádlem a cibulí či škvarkovou pomazán-
kou, dále regionální uzenářské speciality 
a mnoho dalších pochutin. Pitný režim byl 
zajištěn několika druhy regionálního piva, 
malinovkou, birellem, domácí levandulovou 
limonádou a také stánkem s míchanými 
nápoji pro děti i dospělé, nebo třeba tradič-
ní jarmarkové dobroty, jako bramborové 
spirály. Také milovníci kávy si přišli na své. 
Kdo si chtěl odnést něco originálního, mohl 
využít prodejní stánky s výrobky regionál-

Kluby, spolky, organizace8



ních zemědělců. 
Sobotní odpoledne pokračovalo zapálením tá-

borového ohně. K tanci či poslechu nám zahrá-
la skvělá hudební skupina Revmatik, a to podle 
našeho gusta do pozdních nočních hodin.
Průběh celé akce skvěle komentoval Lukáš 

Rozsypal, který spolu s Mirkem Neussarem 

jsou hlavními organizátory. Letošní čtvrtý 
ročník se podařil i díky velké podpoře míst-
ních obyvatel. Akce se zúčastnilo více jak 800 
návštěvníků. Nádherné počasí, příjemné pro-
středí, pohodová atmosféra, zábava, poučení 
…, to všechno způsobilo, že sobotní odpoledne 
bylo pro všechny zúčastněné opravdu nezapo-

menutelné.
Žádná velká sportovní 

akce se bez dobrovolní-
ků neobejde a o dožínko-
vých slavnostech to platí 
také. Rádi bychom poděko-
vali všem dobrovolníkům za 
vytvoření takto výjimečné-
ho a podnětného prostředí, 
za jejich nadšení, energii, 
snahu, volný čas a neoce-
nitelný přínos. Děkujeme 
všem, kteří se do sobotní 
akce na Prchalově zapojili.

Hlavním organizátorům děkujeme za skvělé 
nápady, kreativitu, optimismus, dobrou práci 
a za jejich chuť a nadšení, bez kterého by tato 
akce nikdy nevznikla. Děkujeme, Lukáši 
a Mirku. Děkujeme, že pomáháte posouvat 
naši vesnici vpřed.
A těšíme se na další ročník!

Klokočovský volejbalový turnaj dnes a kdysi
Libor Pustějovský (za o. s. Klokočov, z. s.)

Náš klokočovský turnaj pořádáme více než 
celou jednu dekádu. Máme za sebou již něja-
ký vývoj a po deseti letech si dovolím trochu 
bilancovat a zavzpomínat si. 
První ročník se konal již v roce 2012 a pů-

vodně to bylo v podstatě sousedské klání, 
kterého se zúčastnily celkem 4 týmy z Příbora 
a okolí. Tehdejší areál ještě zdaleka neměl sou-
časnou podobu a o nějakém rovném, pevném 
povrchu jsme si mohli nechat jenom zdát. 
Hřiště bylo travnaté, křivé a plné děr.
V dalším roce se nám počet týmů navýšil 

na 6 a naše pozvání přijaly týmy z Mořkova, 
Kozlovic, Trnávky či Kopřivnice. Tehdy jsme 
také začali zjišťovat, že organice turnaje není 
žádná legrace. Například se stalo, že se během 
jednoho z ročníků spustila hotová průtrž. Pro 
správné nadšence je samozřejmostí turnaj 
dohrát, proto jsme jej přesunuli do tělocvičny. 
Zvládnout to, byla organizačně velká výzva, 
ale podařilo se. 
Za zmínku stojí, že za celých 11 ročníků, 

se celý turnaj musel přesouvat do haly jen 
jednou. Počasí nám zkrátka přálo.
Klokočovský tým se též zúčastňoval turnajů 

v okolních obcích. Z těchto akcí jsme přivezli 
několik pohárů, které jsou dodnes vystaveny 

v hospůdce Jaal. 
Postupem času se našemu turnaji začalo říkat 

„Klokočovský Wimbledon“, a když začali 
jezdit též hráči a hráčky ligových kvalit, byli 
jsme nuceni turnaj rozdělit na dvě kategorie 
a připravit dva kurty. 
V dalších ročnících se po hřišti proháněli 

hráči a hráčky nejen z Příbora, Kopřivnice, 
Mořkova, Nového Jičína či Ostravy, ale i ze 
Slovenska, Portugalska, Anglie. Nicméně tato 
éra skončila poměrně záhy a ligoví hráči jezdit 
přestali. Náš areál ani zdaleka neposkytoval 
takový komfort a zázemí jako jiné v okolí 
a velkých turnajů se skvělým obsazením je ve 
stejném termínu hodně. 

V konečném důsledku to bylo pro nás dobře, 
neboť to byla příležitost vrátit se zpět ke koře-
nům. Kolem turnaje se vytvořila skvělá komu-
nita hráčů, kteří se na turnaj těší a ještě předtím, 
než akci oznámíme oficiálně, je již praktic-
ky obsazen. Statisticky vzato, bývají 2/3 týmů 
domácích a zbylá třetina „přespolních“.
Během covidových let bylo v areálu postave-

no nové multifunkční hřiště, které můžeme 
využívat. 
A jak vypadal turnaj v tomto roce? Vlastně 

se až tolik nelišil od těch několika posledních. 

Sešlo se celkem 6 týmů. Mimo domácího 
Klokočova a „skoro domácího“ Příbora 12, 
přijela družstva z Kopřivnice, Kozlovic nebo 
valašské Jarcové. Bujaří Valaši přivezli na 
ochutnání, mimo tradiční pálenky, též frgály. 
To ještě netušili, že frgály jsou součástí výher-
ních cen. 
Turnaj byl zahájen v 9.30 a od prvních 

míčů bylo jasné, že letos to bude mimořádně 
napínavé. Mnoho týmů pořádně potrénovalo. 
Ve dvou skupinách mohli diváci zhlédnout 
dlouhé a napínavé zápasy. Po poledni byly 
dohrány základní skupiny a mohlo začít 
playoff. Letos vítězové skupin dostali jeden 
zápas volno a mohli se v klidu podívat na hru 
svého semifinálového soupeře. 
Nikoho až tolik nepřekvapilo, že vítězové 

skupin se potkali ve finále. Své umění nám 
předvedli ve třech setech. Z vítězství se 
radovali Valaši z Jarcové. Ve finále porazili 
obhájce vítězství z Kopřivnice. Na třetím 
místě se umístil tým z Klokočova se jménem 
Palačinky. Bramborovou placku ukořistil další 
klokočovský tým, srdcaři, se jménem VCJÁ. 
Klokočovský turnaj by nebyl bez nadše-

ných lidí, kteří kolem něj jsou, a já jím tímto 
velice děkuji.

Léto bohaté na zážitky v Domově Příbor
Martin Poruba (aktivizační pracovník Domova Příbor)

Měsíc říjen se nám barví odstíny podzimu. 
Přitom to není tak dávno, kdy nás sužovala 
vedra a léto nezůstalo dlužno nic své pověsti. 
Dovolte, abych se vrátil o pár týdnů nazpět 
a zavzpomínal, jaké bylo léto v Domově na 
Masarykově ulici v Příboře v rámci pro-
běhlých akcí a aktivit. 
Již na začátku června poměřili svou ši-

kovnost a dovednosti naši senioři s dětmi 

z MŠ Kamarád ze Švermovy ulice ve sportov-
ním utkání nesoucím název Soutěžní den na 
zahradě Domova (článek v příborském Mě-
síčníku 7/2023). Do přípravy akce se zapojila 
i ZŠ Floriána Bayera z Kopřivnice a došlo 
k zajímavému mezigeneračnímu propojení, jež 
bylo přínosem pro všechny zúčastněné. 
Velkou událostí se následně stal dopředu 

propagovaný „Kabaret“, společně secvičené 

vystoupení uživatelů a zaměstnanců na pódiu 
pod otevřeným nebem (článek v příborském 
Měsíčníku 8/2023). Postupně se před opo-
nou střídaly scénky na jednotlivé písničky, 
recitované vstupy, anekdoty a spousta zábavy 
za účasti podporujícího a troufám si říct, že 
i nadšeného obecenstva. Klobouk dolů před 
tím, co se byli schopni uživatelé a zaměst-
nanci naučit. 
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Na konci června nás navštívili ve svých kro-
jích příborští skauti, kteří prezentovali svou 
činnost a ukázali mnohé dovednosti, například 
vázání uzlů, zpěv a lovení bobříků. Nejeden 
senior si mohl vyzkoušet uvázat ambulantní 
uzel či lodní smyčku a k doplnění příjemné 
atmosféry jsme si i společně zazpívali. 
Červenec byl ve znamení vycházek a výletů. 

Piaristické zahrady, blízké okolí Domova 
nebo časté vycházky na osvěžující zmrz-
linu, to jsou jen některé z nich. Výlety za 
poznáním s podporou dobrovolníků vedly 
například do místního muzea se zajímavý-
mi expozicemi či k prohlídce historických 
komnat zámku v Kuníně. Díky bezbarié-
rovosti objektu jsme mohli zážitek nabídnout 
i méně mobilním uživatelům, kteří projevili 
o exkurzi s výkladem zájem. 
Srpnový měsíc byl pak na zážitky nejbohatší. 

Pěkné počasí lákalo k využití zahrady nejen 
k posezení a hrám, ale také se zde postupně 
představili umělci různých žánrů. Hudebníci 
hrající na klávesy, kytaru, housle či foukací 
harmoniku pod názvem „AV blues and 
swing duo“ nás zavedli v písničkách do ob-
dobí první republiky a seznámili nás s hudeb-
ními žánry blues a jazz.
Dalším účinkujícím byl sólový zpěvák Kris-

tián Šebek z brněnského divadla Slunečnice, 
který nás s pravidelností navštěvuje a úžasně 
zpívá šlágry K. Gotta, W. Matušky nebo 

J. Korna. Největší úspěch pak tradičně slaví 
filmové a muzikálové písně jako jsou Noc na 
Karlštejně nebo Hellou, Dolly. 
Pěkné počasí doprovázelo také vystoupení 

skupiny Country Garáž, která nám téměř 
celé odpoledne zpříjemňovala kulturní akci 
spojenou s opékáním špekáčků. A ke špe-
káčkům samozřejmě nesmělo chybět točené 
pivo a vůně kouře z ohniště. Chtěli jsme tak 
seniorům oživit vzpomínky na jejich aktivní 
roky života a užít si pohodový den ve společ-
nosti ostatních. Pozvání přijali také uživatelé 
v doprovodu zaměstnanců Domova Sv. Anny 
ve Studénce. Tyto tři zmíněné srpnové akce 
téměř vždy přilákaly větší polovinu obyva-
tel Domova a zapojili se i ti, kteří se běžně 
aktivit neúčastní. 
Na závěr srpna pak byla nevšedním zpestře-

ním „Zážitková návštěva soviček“. Jednalo 
se o ochočený páreček výrečků bělolících fun-
gujících jako zvířecí terapeuti. Uživatelé si vy-
slechli zajímavosti ohledně chovu těchto neob-
vyklých domácích mazlíčků a sovičku si mohli 
pohladit a potěžkat na ruce. Chovatelka obešla 
všechny zájemce i uživatele na pokojích, kteří se 
z různých důvodů společného setkání nezúčast-
nili, a ohlasy byly velice pozitivní. 
Srpen nabídl také dvě akce zaměřené na 

emocionální stránku uživatelů a lidské smy-
sly. První z nich byla „Vzpomínková 
terapie s reborn panenkami“, které nám 

zapůjčila kolegyně paní Renata Holubová. 
Tyto panenky jsou dokonalou – vzhledem, 
váhou i vzrůstem – napodobeninou dětí 
v kojeneckém věku a svou opravdovostí 
vyvolaly u seniorů nevšední reakce. Při 
pochování „dětí“ na rukou nechyběly slzy 
dojetí ani úsměvy, které připomněly období 
mateřství nebo radosti z vnoučat. Úspěšné 
ohlasy měla také „Přednáška a promítání 
o pivě“ spojená s degustací jednotlivých, 
i netradičních, vzorků jako například 
medovo-ořechové pivo, višňové, černé, 
borůvkové…. Vše bylo obohaceno o sbírkové 
předměty související s pivem.
Mimo zmíněné akce jsme samozřejmě 

nezapomínali na aktivity v programu zařa-
zované s pravidelností, na něž jsou uživatelé 
zvyklí a baví je během celého roku. Tradiční 
tréninky paměti, terapie tancem, skupino-
vá cvičení, hry, tvořivé činnosti, relaxační 
techniky, čtenářké, hudební a filmové 
kluby a mnohé další. Přejeme si a děláme 
vše pro to, aby každý uživatel našel v pestré 
nabídce to své a co mu přináší pocit radosti. 
Věříme, že i měsíce následující dokážeme 
seniorům v Domově Příbor opět zpříjemnit 
zajímavým programem. Závěrem bych rád 
za sebe i za kolegyně poděkoval dobrovolní-
kům, kteří ve svém volném čase pomáhají 
a pomáhají čím dál víc. Bez Vaší pomoci by 
to prostě nebylo ono. 

Mapový okruh Vysočina
Milan Vícha (jednatel Fotoklubu Příbor)

První zářijový víkend jsme v Příboře hostili fotokluby z celé republiky, 
s nimiž nás pojí účast v tzv. Mapovém okruhu Vysočina, tedy tradiční 
meziklubové soutěži. V pořadatelství závěrečného vyhodnocení se foto-
kluby střídají, v Příboře to byl naposledy čtyřicátý devátý ročník, nyní 
již šedesátý pátý. Hosty jsme ubytovali v hotelu Praha, ukázali jim Příbor 
i Nový Jičín, a taky Muzeum osobních vozů v Kopřivnici. Samotné vy-
hlášení pak proběhlo s bohatým doprovodným programem v příborském 
Kulturním domě. Náš fotoklub se umístil na krásném druhém místě ze 
sedmnácti a náš člen Lukáš Kött získal mezi 255 jednotlivci neuvěřitelné 
3. místo. Celá akce se dle kladné odezvy účastníků povedla a nám všem 
se obrovsky ulevilo. Děkujeme městu Příboru za podporu této akce, moc 

si toho 
vážíme. Na 
fotografiích 
jsou předse-
dové všech 
fotoklubů, 
či jejich 
zástupci, 
včetně naší Lenky Ma-
linové, a taky Lukášův 
úspěšný snímek.

Autor: Lukáš Kött

Autor: Ivan Pilát
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Noční hasičská soutěž 
na Hájově
Martina Kavková (dorostenka SDH Hájov), foto: Michal Kabát (člen SDH)

Tak jako v minulých letech i letos se první 
víkend v září konala na Hájově noční hasič-
ská soutěž. Jednalo se o čtrnáctý ročník noční 
pohárové soutěže O HÁJOVSKÝ POHÁR, 
který se konal 2. 9. 2023. Tato soutěž byla zá-
roveň 7. kolem XIX. ročníku Beskydské ligy.
Opět i v tomto roce čekala na závodní-

ky ostrá zatáčka do protisměru. Tento závod 
je náročný pro celé družstvo nejen kvůli 
prudké zatáčce, ale i kvůli povrchu celé dráhy, 
kterým je beton. Tato netradiční trať má pře-
devším prověřit zkušenosti proudařů a hlavně 
rozvážnost strojníků. Letošní ročník hájov-
ské soutěže byl také podpořen teplým počasím 
a skvělou atmosférou.
Na Hájov letos zamířilo neskutečných 

47 soutěžních družstev. Podruhé k nám zamí-
řili i hasiči ze Slovenska z Rakové. Jde vidět, 
že naše soutěž je opravdu známá.
Pro soutěžní družstva, ale i pro místní obča-

ny a fanoušky, bylo připraveno bohaté občer-
stvení v podobě bramboráků, langošů a špízů. 
V nabídce k pití bylo připraveno vychlazené 
pivo, točený birell, ale také něco na posilnění.
Komentátorského úkolu se tradičně chopil 

starosta SDH pan Vojtěch Jalůvka, který na 

začátek soutěže přivítal soutěžní družstva, 
místní občany a fanoušky. Soutěžním druž-
stvům popřál hodně úspěchů a divákům 
pěknou zábavu. Letošní ročník zahájilo 
nové hájovské družstvo mužů 50+, tedy 
mužů nad padesát let. Poté se soutěž roz-
běhla naplno a plynně probíhala do ranních 
hodin.
Letošní průběh soutěže byl okořeněn 

o znovu složené družstvo dorostenek. To 
sice kvůli věku nemohlo být započítáno 
do soutěže, ale i tak to byl pro holky ob-
rovský úspěch, že si mohly zaběhnout na 
domácí soutěži. A co ostatní hájovská druž-
stva? Letos se na domácí půdě moc neda-
řilo, až na výjimku, muže 35+, kteří ve 
své kategorii zvítězili. Muži pak skončili 
na 4. místě, muži 50+ na 2. místě, ženy se 
umístily rovněž na 4. místě a hájovské Hap-
py (ženy 35+) na 8. místě.
Velké dík patří také místním fanouškům, 

kteří vytvořili překrásnou atmosféru pro 
sportovce a udrželi ji až do samotného závěru 
závodů.
A tady jsou výsledky medailových pozic ve 

všech kategoriích:

Kategorie muži nad 35 let:
1. místo: Hájov A
2. místo: Metylovice
3. místo: Hájov B

Kategorie ženy:
1. místo: Bartovice
2. místo: Stará Ves
3. místo: Dolní Bečva

Kategorie muži:
1. místo: Příbor
2. místo: Hukovice
3. místo: Bystré
Obrovské díky patří všem zúčastněným 

a podílejícím se na této přípravě, průběhu 
i následném úklidu. Velké poděkování za pod-
poru této soutěže náleží i sponzorům a v ne-
poslední řadě také městu Příboru.
Celou výsledkovou listinu a fotografie ze 

soutěže najdete na webových stránkách SDH 
Hájov www.sdh.hajov.cz

Setkání sousedů
Naďa Malíková (Za přítomné sousedy)

Jednoho dne u našich dveří zazvonila mladá 
sousedka Petra a říká: „Paní Malíková, bavily 
jsme se s Mirkou odvedle a máme takový 
nápad uspořádat setkání sousedů z ulic Gaga-
rinovy, Okružní a Šmeralovy – horní část… 
chodíváme často po těchto ulicích a mnohdy 
se ani neznáme, tak to můžeme napravit..“ 
A od nápadu došlo k realizaci. 2. září odpole-
dne jsme se přesunuli do blízké „hasičárny“, 

kde už voněl guláš a čepovalo se pivo. Každý 
ze sousedů něco dobrého přinesl – upečené 
sladké, slané, ovoce…až to nebylo kam dávat. 
Jedni ze sousedů měli na svoji rodinnou oslavu 
půjčený skákací hrad, a tak jej tam přemísti-
li, aby si děti mohly zařádit. A tak se sedělo, 
vykládalo a akce příjemně plynula. Proč o tom 
píši? Ráda bych touto cestou poděkovala – 
paní Petře, Mirce, pánům Alešovi a Petrovi, 

kteří vařili guláš, další pan Petr zajistil pivo, 
pan Pavel domluvil prostory v hasičárně 
a samozřejmě hasičům, že jsme si mohli 
u nich zrealizovat takovou drobnou Benát-
skou a vlastně vždyť i oni jsou naši sousedé… 
Takže všem, kteří se zasloužili o toto příjemné 
setkání, děkujeme – my pozvaní. Byl to moc 
příjemný počin v dnešní náročné době…

Titulní strana Měsíčníku města Příbora
Ing. Věra Pukovcová (praneteř Josefa Sousedíka)

Se zaujetím jsem minulý Měsíčník prolisto-
vala v domnění, že najdu uvnitř o projíždějící 
legendární Slovenské strele komentář, jak fo-
tografie prezentuje. Nenašla jsem však žádnou 
zmínku, a tak Slovenskou strelu, jako kulisu 
ke krásnému portrétu Příbora, nemohu jen 
tak, bez poznámky, ponechat.
Píše se datum 13. 5. 2021, právě to je ten 

okamžik na snímku, kdy Slovenská strela 
přijíždí po dvouleté rekonstrukci, respektive 
revitalizaci, z Přerova do domovské stanice 
Kopřivnice.
Samotná revitalizace začala odjezdem z jejího 

kopřivnického stanoviště dne 31. 8. 2018, kde 

se „oddávala“ svému zubu času od roku 1997. 
Cesta Slovenské strely na podvalníku směřo-
vala nejprve do Hranic, poté do Přerova.
Začátkem 30. let minulého století byly hle-

dány nové cesty, jak zrychlit a zlevnit želez-
niční dopravu, a aby nové motorové vozy byly 
reprezentativní, nejrychlejší a nejpohodlnější. 
Tehdy byl k tomu pověřen konstruktér a poz-
ději technický ředitel kopřivnické Tatry Hans 
Ledwinka – tvůrce legendárního Tatraplánu.
V roce 1935 vstoupil do konstrukčního 

týmu význačný český elektrotechnik, vy-
nálezce, konstruktér a původní majitel 
vsetínské továrny (později MEZ Vsetín) Josef 

Sousedík. Ten byl pověřen řešením přenosu 
výkonu Slovenské strely. Zhostil se tohoto 
úkolu s neuvěřitelným entusiasmem. V roce 
1936 patentoval princip elektromechanického 
přenosu výkonu. Tato originální koncepce 
přenosu síly ze spalovacího motoru na hnací 
nápravu byla v motorové trakci převratná, ve 
světě nevídaná a svou podstatou geniální. Tak 
se zrodila Slovenská strela. Rychlý motorový 
vůz nezávislé trakce, pendlující pravidelně od 
roku 1936 do roku 1939 mezi Prahou a Brati-
slavou. (Odtud název Slovenská strela). Trať 
dlouhou 397 km projížděla čistým časem 
4 hod. 16 min. (Smělý konkurent dnešnímu 
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Pracuji v sociálních službách 
a jsem na to hrdý/á
Mgr. Marie Pístecká, foto: Slezská diakonie

Kdybyste se zeptali, jakou náplň práce má lé-
kař, učitel či prodavač, většina lidí by dokázala 
na tuto otázku bez váhání odpovědět. Co však 
dělá pracovník v sociálních službách či sociální 
pracovník, je pro řadu lidí již větší záhadou. 
Také proto vznikla putovní výstava studen-

tů Ostravské univerzity s názvem „Pracuji 
v sociálních službách a jsem na to hrdý/á“, 
která má připomínat náplň a především 
důležitost tohoto oboru. Výstava zachycuje 
autentické příběhy pracovníků Slezské diako-
nie a během roku již výstava navštívila řadu 
měst v Moravskoslezském kraji. Svou práci by 
různě popsali jistě také pracovníci jednotli-

vých služeb, které Slezská diakonie na Novoji-
čínsku poskytuje.
Pracovníci chráněného bydlení ARCHA 

či domova se zvláštním režimem KARMEL, 
by hovořili o tom, jak se snaží vytvořit svým 
klientům skutečný domov, pracovníci sociální 
rehabilitace RÚT, by zmínili, jak podporují 
zejména soběstačnost svých klientů a usi-
lují o podporu na cestě při jejich zotavení. 
V sociálně terapeutických dílnách by byly na 
prvním místě zdůrazněny nácviky pracovních 
i jiných dovedností potřebných pro běžný 
život a v případě denního stacionáře EDEN by 
pracovníci jistě vyzdvihli snahu o smysluplně 

strávený den s klientem a jeho rozvoj. 
Co však bezesporu spojuje všechny tyto pra-

covníky je v prvé řadě zájem o potřeby klientů 
a velké srdce, bez kterého by to v sociálních 
službách nešlo. 
Přála bych proto všem, kteří pracují 

v sociálních službách dostatek sil, ale 
také podpory a ocenění od svého okolí. 
A pokud by Vás práce v sociálních službách 

zaujala, můžete nám pomoci pomáhat – třeba 
jako dobrovolník. 

Vyhodnocení krmáše 11. 9. 2023
Karel Till ml. (za o. s. Klokočov, z. s.)

Je po letních prázdninách, po příborské pou-
ti, dětem začala školní docházka a povinnosti. 
Tři důležité indicie k tomu, že se ještě něco 
bude dít, že nás něco čeká. Ano. Náš kloko-
čovský krmáš.
Jak tomu již po spoustu let bývá, naše sdru-

žení, mimo jiných akcí, pořádá den po pří-
borské pouti, tradiční klokočovský krmáš. 
Stěžejní společenskou akci, která je založena 
na letité tradici, a my se ji snažíme zachovat. 
Jde o jakýsi „svátek“, kde se scházejí lidé, ka-
marádi, přátelé, rodina….děti. V přátelském 
prostředí debatují, baví se, smějí, tančí, ale 
hlavně baští. 
Letošní ročník vyšel na symbolické datum 

jednoho smutného výročí ve světě, 11. 9. 
Stále se někteří ptají, proč pořádáme takovou 
akci ve všední den, navíc první den v týdnu. 
Byly tady náznaky, pokusy, snaha to změnit. 
Jenomže to je, jako bychom najednou chtěli 
slavit Vánoce třeba v lednu, protože nevychá-
zejí na víkend. Tradice je tradice. Ti znalí již 
ví, jak se zařídit, no a ti ostatní, pokud budou 

chtít a chtějí, se naučí. Je to prostě o zvyku.
A teď už k samotnému krmáši, jak bylo.
Druhý zářijový víkend napověděl a před-

pověď potvrdila, že bude nádherné a slunné 
počasí. A opravdu. Vyšlo to a my jsme se bez 
obav pustili do příprav. Ty začaly o víkendu 
stavěním zázemí pro gulášníky, rozestavě-
ní laviček a stolů, nákupem proviantu atd. 
V pondělí hned v šest hodin ráno se zatopilo 
pod kotly, krájelo maso, cibule. Nachystat 
pípy na pivečko, vyrovnat stoly pro palačin-
káře, postavit stany k muzice, návštěvníkům, 
ke vstupu atd. 
Těsně po jedenácté hodině začali přicházet 

první nedočkaví hosté. Patnáct minut před 
dvanáctou jsme museli začít prodávat první 
lístky na guláš. Ten byl podáván od dvanácté 
hodiny a byl ani ne do hodiny pryč. Na to 
jsme ale po dobu konání krmáše zvyklí a hned 
se začal dělat druhý kotel. Asi kolem druhé 
hodiny se začal prodávat, ale i ten byl zane-
dlouho pryč. Tak hned se najelo na třetí kotel. 
Musím říct, že chlapi, ale i děvčata, měli co 

dělat, aby byla spokojenost na obou stranách. 
U nás v rychlosti a kvalitě, u hostů, aby jim 
chutnal. Troufám si napsat, že byl opět vyni-
kající. Nechceme jej dělat na úkor času, kde 
by se stalo to, že maso by bylo rozvařené. To 
by nás hosté nepochválili.
Po dobu čekání jsme těm hodně hladovým 

nabídli například grilovanou krkovičku, hot 
dog, klobásy, palačinky, koláčky (po kterých 
se jen zaprášilo). To vše se zapíjelo chlazeným 
pivečkem a jinými alko či nealko nápoji. Za 
zmínku zcela jistě stojí novinka. Vyzkoušeli 
jsme nabídnout rovněž dnes již populární 
čepované nealko-pivo s příchutí pomelo-
-grep. A výsledek? Ani ne po dvou hodi-
nách se jelo pro další bečku do příborského 
velkoskladu a do dvou hodin až do Frýdku-
-Místku pro další. Jsme moc rádi, že chutna-
lo. Takže se určitě osvědčilo a my ho určitě 
budeme nabízet i na dalších akcích. 
Bystrý návštěvník, spíše z řad těch stálých, 

si všiml další novinky. Krom našeho suchého 
WC pro dámy i pány jsme vyzkoušeli a ob-

Pendolinu). Průměrná cestovní rychlost 
92 km v hod. Provoz přerušila 2. svět. válka. 
po válce byla Slovenská strela ještě využita 
k převozu dokumentů pro soudní tribunál 
v Norimberku.
Josef Sousedík své podnikání v elektrotech-

nickém oboru začal na bázi objevů a paten-
tů, které sám vymyslel. A jsou to revoluční 
vynálezy, mezi ně patří i elektromobil 
s hybridním motorem a náhonem na 4 kola, 
kdy náboj každého kola byl zároveň elektro-
motorem. Pro společnost TATRA dodával 
pohonnou jednotku vlaku Slovenská strela, 
která byla komplexně vyvinuta a vyrobe-
na v jeho vsetínské továrně. Josef Sousedík 
znamenal pro Vsetín to, co pro Zlín Tomáš 
Baťa. Přítel T. G. Masaryka i Tomáše Bati. 

Patří mezi 80 nejslavnějších českých vědců, 
kteří pomohli změnit svět. (Časopis 21. století 
EXTRA, podzim 2016.) V učebnicích měl 
být zařazen po boku Františka Křižíka, ale 
nehodil se režimu. Jeho jméno bylo vymazá-
no, odevšad. Ne nadarmo mu vědci přezdívali 
český a valašský Edison. Na svém kontě má 
více než 100 vynálezů. Angličané mu nabízeli 
za patenty sumy valut, dokonce i místo ředite-
le patentového úřadu v Londýně, ale nepřijal. 
Chtěl sloužit Československu. Česko přišlo 
o obrovské sumy peněz z jeho patentů. Ty 
totiž po roce 1945 propadly, když za ně stát 
nezaplatil. A tak se například Angličané 
honosí jeho elektrickým kormidlem a letadly 
s kolmým startem. Vymyslel hybridní motor, 
a to již v roce 1928, kterým se dnes chlubí Ja-

ponci. Toyota Camry je hybrid japonské auto-
mobilky. Za svůj motor ovšem vděčí vynálezci 
Sousedíkovi.
Josef Sousedík byl hrdý vlastenec, dlouho-

letý starosta města Vsetína, odbojář, hlava 
jedné z největších odbojových skupin v zemi. 
Financoval partyzány v beskydských lesích. 
(Sám K. H. Frank řekl nad mapou protek-
torátu, že Vsetínsko mu dělá největší staros-
ti.) Josef Sousedík byl zavražděn gestapem 
ve věku 49 let. Neměl žádný hrob. Až v roce 
2014 dochází na čestném místě Moravského 
Slavína v Rožnově pod Radhoštěm ke slav-
nostnímu odhalení jeho náhrobku.
Slovenská strela právem patří mezi skvosty 

fondu národních kulturních památek.
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jednali TOI TOI budky. Vzhledem k finanční 
náročnosti se po vyhodnocení využívání 
rozhodneme, zda v tom pokračovat či nikoli. 
Protože zub času se na našem dřevěném WC 
podepsal a již moc nevyhovuje podmínkám 
užívání, máme otevřenou otázku a musíme 
řešit, jakým směrem jít ke zkulturnění v této 
záležitosti. Ale teď už zpátky k samotnému dni. 
Kromě jídla, pití a hudby, která hrála po celý 

den až do noci, jsme měli jako vždy pro děti 
pronajatý skákací hrad, pro děti zdarma. 
Multifunkční hřiště bylo také obsazeno a děti 
hrály fotbal, basketbal a jiné míčové hry. 
Pískoviště beznadějně obsazené těmi nejmen-
šími, na které dohlížely maminky s kočár-
ky ve stínu stanů. Na jediné, co jsme trochu 
zapomněli, tak přetahování lanem, po kterém 
děti nesmírně touží na každé naší venkovní 
akci. Tak se jim omlouvám a slibuji, že příště 
lano nezapomenu vytáhnout. Kromě toho 

máme na hřišti mnoho trvalých zábavních 
prvků. Jak pro nejmenší, tak i pro ty větší 
děti. Nejnovější atrakce – lanová dráha byla 
stále obsazena. Za to jsme také rádi a tímto 
moc děkujeme městu Příboru za realizaci. 
Den se pomalinku chýlil ke konci, poslední 

porce guláše z třetího kotle dávno prodána, 
kbelík s těstem na palačinky zel prázdnotou, 
v krabicích od koláčků zůstal jen rozsypaný 
cukr, místo piva zůstal v bečkách vzduch, 
sluníčko zmizelo za obzorem a rychle se začalo 
stmívat. To byl signál pro většinu návštěv-
níků, kteří začali (věříme, že spokojeni) 
odcházet. Letos se ovšem našlo nečekaně více 
vytrvalců, kterým se vůbec nechtělo odejít. 
Smích se střídal stůl od stolu až do pozdních 
hodin, kdy jsme chtě nechtě museli ztlumit 
muziku. Já končil o půl noci, ale z doslechu 
vím, že se sedělo snad až do druhé hodiny 
ranní. Tady ale opravdu náš krmáš definitivně 

skončil a následoval úklid. 
Jménem našeho klokočovského sdružení 

děkuji všem za účast, jsme rádi, že nám zacho-
váváte přízeň, že se rádi za námi vracíte a my 
máme důvod inovovat, rozvíjet a zvelebovat 
naše hřiště. Děkuji všem, co se podíleli na 
dobrovolném vstupném, které využíváme 
většinou na rozvoj, ale i třeba na koupi cen 
pro děti na maškarních plesech či dětských 
dnech. Děkujeme všem pomocníkům, kteří se 
podíleli jak na přípravách, tak na organizaci 
celého dne.
My si dáme na chvíli od akcí pauzu a bu-

deme se, pokud možno, věnovat opravám 
a úpravám na hřišti. Těšíme se na další spo-
lečné shledání, kde je nejbližší akce příchod 
Mikuláše v prosinci. 
Naleznete nás na WWW.KLOKOCOV.

COM a facebook KLOKOČOV U PŘÍBORA, 
kde naleznete vše podstatné a důležité.

Ohlédnutí za GypriFESTEM
Mgr. Jarmila Moravčíková, Mgr. Lenka Svobodová

GypriFESTEM Masarykova gymnázia 
v Příboře, multižánrovým festivalem hudby, 
tance, divadla a trochu i poezie, vyvrcholil 
školní rok 2022/2023, který se nesl v duchu 
oslav 120. výročí založení gymnázia.
Potvrdil, že je-li dobrá vůle a přání strávit 

společné chvíle, mohou se na jevišti sejít 
zástupci nejrůznějších generací z řad absol-
ventů, studentů i veřejnosti. Pojítko mezi 
všemi bylo jediné – příborské gymnázium. 
Část vystupujících školou prošla, část právě 
setrvává v jejích lavicích. A ti, kdo zmíně-
nou školu nenavštěvovali, zřejmě taktéž 
našli dobrý důvod se festivalu zúčastnit. 
A tak jsme se v sobotu 24. 6. 2023 mohli 

stát svědky zajímavých setkání spolužáků, 
učitelů se svými žáky, učitelů se svými 

bývalými kolegy, pedagogů s rodiči. 
Co vytanulo v myslích absolventů a co 
poté napsali do pamětních knih: 
„Nádherné vzpomínky na léta strá-

vená v budově Masarykova gymnázia 
se dostaví vždy při vstupu do těchto 
krásných prostor a při setkáních 
s těmi, kteří mě inspirovali na mé cestě 
vzděláním. Děkuji.”
„Chybělo mi to tady…To asi nám všem.”
„Víc než 25 let, ale jako včera. Láska na-

vždy. Děkujeme.”
Program GypriFESTU byl bohatý. 

V dopoledních hodinách současní učitelé 
připravili příjemné okamžiky pedagogům 
v důchodové věku. Pro návštěvníky bylo 
v aule připraveno autorské divadelní před-

stavení Jany Netušilové, student-
ky septimy, „Říkejte mi studente” 
a v průběhu celého dne si mohli pří-
chozí prohlédnout prostory gymnázia 
a zavzpomínat na svá studentská léta.
Odpolední program se odehrával 

v příborském parku, kde se do veče-
ra hrálo, zpívalo a tančilo.
Když jsme absolventům v září 

2022 poprvé napsaly a součas-
ným žákům ve škole sdělily, že 
„program je v jejich rukou”, šlo 
malinko o nadsázku. Na reakce 
jsme čekaly s určitými obavami. 

Ale obojí, nadsázka i obavy, se změnily 
v reálnou, žánrově i autorsky pestrou, 
ale především neopakovatelnou přehlíd-
ku téměř třicetileté historie uměleckých 
počinů studentů školy a jejich přátel.
Tuto skutečnost jsme si naplno uvědomily 

až při poslechu zvukových záznamů jednot-
livých vystoupení. Vždyť některá vznikla 
speciálně proto, aby poprvé, a snad ne napo-
sled, zazněla právě na GypriFESTU. 
Od klasiky, která v parku překvapila 

intenzivní zvukovou krásou, přes milou 
vzpomínku na doby operetní až ke známým 
„hitovkám” české i světové hudební pro-
dukce se dramaturgie sobotního odpoledne 
zdárně naplňovala. Její podstatnou část 
tvořila rovněž původní tvorba některých 
kapel. Domníváme se, že pro mnohé velmi 
inspirativní a zajímavá. 
Jednotlivá vystoupení propojená mluve-

ným slovem, ukázkami z literární produkce 
studentů i osobními postřehy či vzpomín-
kami členů kapel dokreslovaly atmosféru 
sobotního odpoledne. Bylo příjemné vnímat 
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jejich nestrojenou upřímnost a slovy češti-
nářky řečeno „neodklánění se od tématu“, 
tedy od Masarykova gymnázia v Příboře 
a všeho, co je s ním spojeno. 

Zřejmě nelze vyjmenovat všechny vystu-
pující, bylo jich kolem sedmdesáti, ale co je 
třeba vyzdvihnout, je zájem a chuť do toho 
jít. Věnovat přípravě spoustu času, který se 

v proudu pracovních a rodinných událostí 
nehledá lehce. 
Děkujeme všem, kteří přišli a i přes deštivé 

počasí si GypriFEST užili s námi!

Pálení svatojánských ohňů  
v Příboře před rokem 1989
(pokračování) Igor Jalůvka 

Metací košťata jsme nikdy nekupovali; 
obešli jsme všechny „babky pod kostelem“, 
takže jsme je měli zdarma. Mnohé metly 
sice byly od téru (používaly se kdysi na 
térování střech), a tedy k zametání nepou-
žitelné, to nám ale nevadilo (alespoň dobře 
hořely). Během svážení harampádí a stav-
by hranice jsme na sobě měli oblečené to 
nejhorší, co dům dal. Zpravidla to ale byly 
špinavé tepláky. Tepláky bylo oblečení, kte-
ré jsme tehdy nosili jen „na litačku“ (= na 
fotbal, na kolo), „po doma“ nebo během 
kempování, okolo stanu. Je pozoruhodné, že 
dnes nosí mládež tepláky úplně všude – do 

obchodu, do školy, při cestování či na úřad. 
Na nohavicích je sice často nějaký při-
hlouplý nápis, ale pořád to jsou tepláky. 
(Jsou jistě pohodlné a dobře se v nich chodí, 
ale i dnes bych si je vzal pouze do lesa...)
Po dvou dnech usilovné práce jsme měli 

celou svatojánskou hranici připravenou. 
Často sahala až do výše šesti metrů. Na 
opačném břehu Lubiny, na tom veseckém, 
stavěli Vesečtí vlastní hranici. Ta ale nikdy 
nedosahovala úrovně a velikosti hranice naší 
– ohniště na straně města. Akce vyvrcho-
lila svatojánským večerem 24. června. Po 
správnosti však měla být vatra zapálená 

o den dříve, v předvečer svátku sv. Jana, tedy 
23. června. Ale to pro nás nebylo důležité, 
pokud jsme to vůbec věděli. „Akci sv. Jan“ 
jsme nebrali jako nějaký náboženský tradiční 
svátek, ani jsme nečekali na sobotu, až tam 
přijde hodně lidí. Celou akci jsme brali spíše 
jako nějakou klukovskou válečnou hru. Moje 
máma vždy kolem 5. nebo 6. hodiny večerní 
telefonicky uvědomila hasiče, že se budou 
večer zapalovat svatojánské ohně. Někdy 
před půl desátou se dost zešeřilo, takže Emil 
nebo Jára Rožnovský zapálil seno pod vatrou 
a po chvilce již byla celá hranice v plame-
nech. Několik metrů od plápolající hranice 

Adaptační pobyt
Mgr. Dana Lišková (za pedagogy ZŠ Jičínské),  
Foto: Mgr. Radka Ondrová

Jako každý rok i letos naše šesťáky čekal 
zářijový adaptační pobyt. V letošním roce 
jsme se vrátili k tradičnímu třídennímu 
pobytu v areálu U Kateřiny ve Štramber-
ku. Pro každý třídní kolektiv je společně 
strávený čas mimo budovu školy přínosem. 
Děti lépe poznají své spolužáky, nové třídní 
učitele, ale i samy sebe. Lektoři volnočaso-
vých aktivit spolu se sociálním pedagogem 

připravili 
sportovní 
i vědo-
mostní 
aktivity, které rozvíjely pozitivní vztahy ve 
třídě, spolupráci i komunikaci. Společné 
prožití určité aktivity a poté reflexe průběhu 
spolupráce vede k prohloubení vztahů mezi 
žáky, zlepšení jejich vzájemné komunikace 

a zvýšení soudržnosti třídního kolekti-
vu. Děti tak např. hrály na pustý ostrov, 
dramatizovaly povolání, hádaly měsíce 
narozenin, hrály míčové hry a vše zakončily 
soutěží družstev. 

Vzpomínky na GYPRI
Mgr. Jiří Svoboda (maturitní ročník 1995)

První cyklistický kurz v Českém ráji
V roce 1993 byl sportovní kurz neznámý 

pojem a díky nadšení Mgr. Ivany Opršalové 
začala krásná tradice.
Šedesát žáků posílalo kola týden předem 

vlakem do Sedmihorek. Posílali jsme je po-
stupně, jelikož železnice neměla kapacitu na 
přepravu všech kol najednou. Na kurz jsme 
i my jeli vlakem. Vystoupili jsme a doufali, že 
naše kola zde budou čekat. Čekala. Na malé 
zastávce uvnitř i kolem nádražní boudy byla 
všude kolem postavena a položena kola.
První trasa po Českém ráji… Byli jsme na 

horizontu v lese a měli jsme se přesunout 

pěšky dolů. Rozjel jsem se na kole a kličkoval 
mezi stromy. Zastavila mě větev ve špicích. 
Pár kotrmelců a bylo. Nic moc se nestalo, pan 
učitel Eichner si oddechl a otřel smrtelný pot 
z čela. Ostatní čekali na louce pod lesem. Takže 
zpátky na kolo a hurá dolů loukou… Nečekal 
jsem metrový schod schovaný ve vysoké trá-
vě. Další let s kolem (Tleskač by měl radost), 
pár přemetů a hotovo. Zděšený pohled pana 
učitele a pokárání. Vzal jsem si ho k srdci, ten 
den jsem už neboural. Kolo mi od té doby jelo 
trochu šejdrem. Ohnutá vidlice, rám i ráfky. 
Měl jsem náhle dvoustopé vozidlo.
Další den směr Jičín. Na tachometrech jsme 

tajně měřili rychlostní rekordy. Náhle krásný 
sjezd v serpentinách. Rychlost i adrenalin 
stoupaly. Pravotočivá zatáčka. Vyneslo mě to 
do protisměru a přede mnou Avie. Strhl jsem 
kolo, odrazil se a skočil salto do pole. Kolo 
zaparkovalo v příkopu. Eichner byl šťastný, že 
žiju, ani mi moc nevynadal. Akrobacii zatajil 
naštěstí i vedoucí kurzu Ivaně Opršalové. Na 
konci kurzu jsem vše, co odpadlo, naložil do 
svého žebradla a vyrazili jsme vlakem domů. 
Kola cestovala po republice ještě další týden.
 

PS: Později jsme s Ivčou strávili krásných 
16 let jako kolegové v kabinetě.
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TATRA V PŘÍBOŘE 
18. díl Jiří Slaný, Zdeněk Kübel, Foto: archiv Ing. Františka Králíčka 

7. Autokrosový program TATRA 
V dlouhé a úspěšné historii automobilky TA-

TRA zaujímají své významné místo i aktivi-
ty, kterými se prezentovala značka TATRA 
v motoristických soutěžích. Mimo úspěchy, 
které dosahovala s monoposty na rychlostních 
okruzích, či s osobními automobily na závodech 
cestovních vozů, byly to i skvělé výsledky te-
rénních náklaďáků na Dakaru a úspěchy v nej-
mladší motoristické disciplíně – autokrosu. 
Historie československého, resp. českého 

autokrosu se po krátké inspiraci v zahrani-
čí začíná psát 26. října 1969, kdy se jel v pře-
rovské rokli v Údolí mamutů první oficiální 
autokrosový závod, ve kterém však startovaly 
převážně upravené sériové osobní automobily.
U začátků nové motoristické disciplíny byli 

zkušení motokrosoví a tovární jezdci (Dalibor 
Janek, Milan Žid, František Mráz, Bohumil 
Křesťan a další), z nich někteří již měli bohaté 
zkušenosti z motokrosových soutěží.
V období, kdy se autokros teprve „klubal na 

svět“, byly technické požadavky na startující 
vozidla i pravidla pro autokrosové závody vel-
mi benevolentní. Společně závodily automobi-
ly bez rozdílu váhy a kubatury.
Vozidla na závody si připravovali samotní jezd-

ci se svými mechaniky převážně z dílů sériově 
vyráběných automobilů nebo standardní osobní 
automobily upravovali pro závody v terénu.
K historické události došlo v průběhu 

roku 1970, kdy podle návrhu špičkového 
designéra, konstruktéra i soutěžního jezdce 
Václava Krále bylo postaveno v pražské fir-
mě METALEX první speciální autokrosové 
vozidlo – bugina.
Tento autokrosový speciál se stal na dlouhou 

dobu vzorovým konstrukčním modelem pro 
autokrosové jezdce, kteří podle něho stavěli 
svá soutěžní auta.
Oficiálně bylo první Mistrovství repub-

liky v autokrosu vypsáno v roce 1971. 
Vozidla byla rozdělena podle obsahu motoru 
do dvou kategorií 1 600 a 3 500 ccm.

První start tatrováckého vozidla, upravené 
šestsettrojky (pouze sací a výfukový trakt moto-
ru), v oficiálním autokrosovém závodě se usku-
tečnil 4. dubna 1971 v Radouši u Mladé Bole-
slavi. Konstruktérem, který tyto úpravy navrhl, 
realizoval a upravenou šestsettrojku s názvem 
„Kaťuša“ také řídil, byl František Mráz. Patřil 
mezi průkopníky tohoto sportu u nás.

Začátky úspěšného tatrováckého autokro-
sového programu pozitivně ovlivnila právě 
spolupráce s Václavem Králem. Ten se v roce 
1972 rozhodl, že do své nově postavené buginy 
„Baghiry“ zabuduje tatrovácký motor T 603. 
Vybavil jej čtyřmi dvojitými karburátory 
Weber DCN a dosáhl tak výkonu 134 k při 
5300 ot/min. Pohon zadních kol byl přenášen 
motocyklovými řetězy, které v kamenitém 
terénu měly své konstrukční nevýhody. Václav 
Král podepsal smlouvu s pracovníky technické-
ho vývoje TATRY, aby mu motor na nastávající 
soutěžní sezónu dodali a zajistili také jeho servis. 
V jednotlivých závodech bugina s tatrovác-

kým motorem prokazovala velmi dobré jízdní 
vlastnosti a Václav Král dosáhl řady vynikají-
cích umístění. Bugina se stala středem zájmů 
jezdců i mechaniků, kteří obdivovali především 
výkonnostní a váhové parametry vzduchem 
chlazeného motoru, jeho spolehlivost i profe-
sionální servis. Začali se obracet na zástupce 
TATRY s požadavky na dodávku a servis 

autokrosových motorů pro své buginy. Tak se 
postupně začal rozvíjet speciální autokro-
sový program značky TATRA.
Pro zajímavost uvádíme celkové umístění 

těchto závodníků v prvních letech oficiálních 
soutěží československého autokrosu:

 » Rok 1971 Mráz 10. místo. 
 » Rok 1972 Král 5. místo, Mráz 9. místo. 
 » Rok 1973 Král 4. místo, Mráz 10. místo.
Václav Král zůstal věrný značce TATRA 

až do roku 1975, kdy svůj profesní um začal 
uplatňovat více při stavbě závodních vozidel 
pro silniční okruhy.

již bylo připraveno menší ohniště ve stylu 
strážního ohně, kde se nahřívaly metly. Na 
vesecké straně břehu bylo vše připravené 
podobně, pouze v menším rozsahu. Po půl 
desáté již byla docela tma, takže jsme začali 
házet. Před odhozením jsme ale metlami moc 
netočili, protože jsme to většinou neuměli. 
Kromě hořících košťat se házelo i metlami 
„černými“, tedy nezapálenými, které byly 
zvlášť nebezpečné, protože v letu nebyly 
v noci moc vidět. Ty již ani nešlo zapálit, 

jelikož byly po pádu do řeky celé mokré. 
Snad nejvíce se házelo žhnoucími metlami 
se světélkujícími jiskrami. Na obou březích 
řeky bylo vždycky dost diváků, kteří slovně 
podporovali vrhače metel ze svého břehu. 
Když byl některý z vrhačů nebo přihlížejí-
cích zasažen letící metlou, hlavně do horní 
části těla, z opačného břehu se ozval škodo-
libý smích. Ale to k atmosféře noci patřilo. 
Po nějaké době chytla figurína sv. Jana, jež se 
vzápětí zřítila dolů za potlesku všech zúčast-

něných. Když se všechny metly „odházely“, 
jinak řečeno odplavaly po řece, akce pomalu 
končila. Dohořívající oheň se uhasil, aktéři 
i přihlížející se pomalu rozešli domů, schylo-
valo se k jedenácté hodině. Druhý den jsme 
po vyučování přišli uklidit nespálené zbytky, 
kterých však nikdy moc nebylo. Většinou 
úplně neshořely silné základové trámy ohniš-
tě, byly zuhelnatělé, a tak jsme s nimi počítali 
na příští rok. K tomu však nikdy nedošlo, 
protože je v létě většinou vzala velká voda.

Pozvánka do Večerního Café
Literární podvečer věnovaný beatnickému básníku  
Tadeáši Bironovi – příborskému rodákovi

František Kouřil, píšící v dospělosti pod 
pseudonymem Tadeáš Biron, se narodil 

v roce 1943 v Příboře. Rodina bydlela na 
„malém náměstí“ a provozovala zahradnic-

tví. František ve městě vychodil jedenácti-
letku, a pak už ho život zavál dál. Nejprve 

Obr. č. 54 – Jednání zástupců TATRY s vedením 
Svazarmu – zleva stojící Ing. Stanislav Zajíc, 
Ing. František Králíček, Karel Havel, Jára 
Hošek, Jiří Bartoš, Tomáš Mück, Karel 
Bordovský, sedící Karel Rosenkranz, zástupci 
Svazarmu Bohumil Bělohoubek a Čeněk Kotrba

Obr. č. 55 – tatrovácká bugina Aloise Havla.
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Knižní novinky na měsíc říjen
Elena Fialová (Městská knihovna Příbor)

Americká spisovatelka Leslie Wolfe napsala 
napínavý thriller s názvem Na dně temné 
řeky. Když inspektorka Kay Sharpová poprvé 
opustila zapadákov Mount Chester, slíbila si, 
že se už nikdy nevrátí. Když však dojde k bru-
tální vraždě sedmnáctileté dívky, Kay se vrátit 
musí. Oběť má na krku medailon, který je 
Kay povědomý. Měla jej tříletá Rose Harrel-
sonová, když před čtrnácti lety uprostřed noci 
zmizela za svého pokojíčku.
Román Runy osudu anglické autorky histo-

rických románů Christiny Courtneay čtenáře 
svým svižným a dramatickým dějem pohltí. 
Oddat se svému nadšení pro jazyk Vikingů 
a nechat se pohltit prací na archeologických 
vykopávkách je přesně to pravé, co Linnea 
Bergerová po nedávné traumatické události 
potřebuje. Když objeví krásnou brož a přečte 
nápis, který je na ní vyrytý, ztratí vědomí 
a probere se uprostřed skupiny mužů pře-

vlečených za Vikingy. Postupně pochopí, že 
cestovala časem a ocitla se v devátém století…
Hororovou atmosféru vytvořila ve svém 

novém napínavém románu Pod hladinou 
australská spisovatelka Darcy Coates. Před lety 
se během rutinní zaoceánské plavby beze sto-
py ztratila SS Arcadia. O sto let později je vrak 
lodi konečně objeven několik set kilometrů od 
předpokládané trasy. Cove a její potápěčský tým 
získal povolení rezavějící trup Arcadie prozkou-
mat. Jejich cíl je jasný: prohlédnout vrak, všech-
no natočit, a pokud možno zjistit, jak a proč 
tato údajně nepotopitelná loď klesla ke dnu. Pod 
hladinou však číhá něco temného a hladového. 
Thriller Dívka na pláži napsala autor-

ka kriminální série Ostrovní komisařka Anna 
Johannsen. Hlavní komisařka Lena Lorenze-
nová řídí rozsáhlou pátrací akci po čtrnáctileté 
dívce na severofríském ostrově Föhr. Pohře-
šovaná Marie Logenerová pochází z orto-

doxní náboženské rodiny a všichni ji popisují 
jako dívku na svůj věk nezvykle vyzrálou. Již 
druhý den pátrání je nalezena na opuštěném 
úseku místní pláže s prořezanými tepnami. 
Lena a její mladý kolega Johann velmi brzy 
pojmou podezření, že nejde o sebevraždu. 
Spisovatel Otomar Dvořák napsal román 

o životě a smrti Karla Jaromíra Erbena Vře-
teno osudu mezi kolébkou a hrobem. Má-
lokdo tuší, že pod maskou seriózního, tichého 
muže se skrýval vášnivý romantik, jenž si do 
deníků zapisoval děsivé sny, žil ve stínu smrti, 
vedl hovory s duchem mrtvého bratra-dvoj-
čete, trpěl problematickými vztahy k ženám 
a skrýval hrůzné tajemství Záhořova lože. 
Mnohé odstavce v románu jsou autentické, 
na několika místech cituje autor Erbenovy 
dopisy či deníkové poznámky. Letos uplynulo 
rovných 170 let od prvního vydání Erbenovy 
básnické sbírky Kytice. 

na studia do Prahy, později s rodinou zakot-
vil v Kralupech nad Vltavou, kde také ve 
svých nedožitých sedmdesáti letech zemřel.
Tadeáš Biron je jméno v literárních 

kruzích skloňované s úctou. Nejčastěji se 
o něm mluví jako o „tajně slavném bás-
níkovi“. Jeho donedávna jediná vydaná 
sbírka Neviditelné slunce se stala legendou, 
přestože vyšla jen v malém nákladu, jehož 
podstatnou část navíc básník v pohnutí 
mysli naházel do studny na své zahradě. 

Znalcům poezie naštěstí sbírka neunikla, 
dočkala se několika oslavných recenzí, 
osobnosti Tadeáše Birona se obsáhle věnoval 
časopis Revolver revue, jeho básně zazněly 
v Českém rozhlase Vltava, a dokonce o něm 
vznikla diplomová práce. Čerstvě z autorovy 
pozůstalosti vyšla sbírka Haraburdí.
Básníka ve Večerním Café (dříve Čajovna 

ve staré kovárně) v neděli 22. října předsta-
ví nakladatelka Věra Kociánová. Začátek 
setkání bude včas upřesněn. 

Centrum tradičních technologií Příbor
Říjen 2023

VÝSTAVA: 
Urob si sám. Co dovedou kutilové

Na úspěšnou výstavu „Vyrobeno v Tatře, ale ta-
trovka to není!“ navazuje nová výstava věnovaná 
nezdolné lidské tvořivosti. Tentokrát bude zamě-
řena na rozmanité projevy lidového kutilství.

 » Vernisáž výstavy v úterý 31. 10. 2023 
v 17.00 hod.
 » 31. 10. 2023 – 24. 2. 2024

POŘAD: 
Z piaristické knihovny. Co se 
můžeme dozvědět z herbářů 
a zelinářů z 16. století
Pořad přiblíží některé zajímavé informace 

z historických herbářů.
 » středa 11. října 2023; 17:00 – 18:00
 » Vstupné: 40 Kč

PŘIPRAVUJEME NA LISTOPAD: 
Den s rukodělnými technologiemi 
– Workshop o klokočí 
Pořad přibližující rukodělné technologie. 

Tentokrát se zaměříme na klokočí, ze kterého 
se v minulosti vyráběly růžence a šperky. 
Semena klokoče zpeřeného jsou pomalu 
zapomenutým materiálem. Práci s klokočím 
představí Soňa Pelclová, lektorka z Muzea 
v přírodě Vysočina, a pracovníci Centra tra-
dičních technologií Příbor.
Během dne bude hrát valašský gajdoš Petr 

Sovják. Akce je vhodná také pro rodiny s dětmi 
a zájemce o rukodělné techniky a přírodní 
materiály.

 » Sobota 4. listopadu 2023; 9.00 – 16.00
 » Vstupné: 40 Kč

Za tradiční rukodělnou výrobou II
Tvůrčí setkání věnované současným tka-

dlenám a tkalcům, kteří navazují na tradiční 
lidové textilní techniky. Různé typy tkalcov-
ských stavů a stávků představí pozvaní hosté: 
Veronika Ficová ze Studénky, Veronika Ga-
dulová z Ostravy, Michaela Křivonožková 
z Fulneku a Pavla Kavanová spolu se seniory 
z Domova Příbor. 

Po celý den bude hrát muzika Potaš z Těšín-
ského Slezska.
Na akci si návštěvníci budou moci koupit 

drobné výrobky.
 » Sobota 18. listopadu 2023; 9.00 – 16.00
 » Vstupné: 40 Kč

Otevírací doba muzea
Úterý, středa, čtvrtek:  
8.00 – 12.00 13.00 – 16.00
Sobota a na státní svátek čtvrtek 28. září:
9.00 – 12.00 12.30 – 17.00

Kontakt:
Muzeum Novojičínska, příspěvková organi-
zace – Centrum tradičních technologií Příbor
Lidická 50, 742 58 Příbor
Tel.: 556 725 191
e-mail: pribor@muzeumnj.cz
Web: www.muzeumnj.cz/pribor
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Díla nedostupná na trhu – plné texty 
dokumentů on-line z knihovny
Silvie Bahnerová (Městská knihovna Příbor)

Pokud jste nenašli požadovanou knihu 
v knihkupectví, v antikvariátu ani v in-
ternetovém obchodě, může se jednat o dílo 
nedostupné na trhu (DNNT), které vám nyní 
Městská knihovna Příbor umožňuje v digita-
lizované podobě zpřístupnit. 
Díla nedostupná na trhu zahrnují plné texty 

knih, časopisů, novin atd. vydaných na území 
České republiky do roku 2001 a časopisy 
vydané do roku 2012. Jedná se o dokumenty 
chráněné autorským právem (tj. neuplynulo 

70 let od smrti autora), které nejsou dostupné 
na trhu. Kromě toho jsou přístupné i plné 
texty starších dokumentů, které jsou z hle-
diska autorského práva volné. K dispozici je 
přibližně 180 000 digitalizovaných svazků, 
které můžete využívat pomocí dálkového 
přístupu z vašeho počítače nebo tabletu 
připojeného k internetu. Přístup je umožněn 
prostřednictvím Národní digitální knihovny 
pro díla nedostupná na trhu (NDK-DNNT). 
Zobrazené texty knih a časopisů lze pouze 

číst, není dovoleno zhotovovat tištěné ani digi-
tální kopie. 
Služba je vhodná zejména pro studenty 

a také pro všechny, kdo si chtějí zalistovat 
ve starých knihách, novinách, časopisech, 
mapách či hudebninách.
Přístup do databáze je zdarma pro všechny 

registrované uživatele knihovny. Pokud máte 
o uvedenou službu zájem, můžete o ni zažádat 
v knihovně, nebo postupovat podle pokynů na 
stránkách knihovny www.knihovnapribor.cz.

MAGLAJS
Ing. Iveta Šitavancová

Rok se s rokem sešel a máme tady druhý 
ročník Kulturního festivalu Maglajs. Fes-
tival se bude odehrávat v Kulturním domě 
v Příboře 6. a 7. 10. Program je letos opravdu 
nabitý a čeká na vás jedna hvězda za druhou. 
Festival zahájíme v pátek 6.10. v 16.00 hod. 
Workshopem enkaustiky, následovat bude 
taneční vystoupení Semi Dance, Divadelní 
spolek Kotouč ze Štramberku s hrou Matylda 
a Emílie, dále budete mít možnost si poslech-
nout francouzské šansony v podání Daniely 
Veličkové. Páteční odpoledne pak vyvrcholí 
přednáškou příborského rodáka PhDr. Jana 
Svobody. Ten nám nabídne možnost prožít si 
na vlastní kůži, co dnešní mládež zažívá, proč 
nám mohou připadat citlivější, a především 
jak povzbudit nejen je, ale i sami sebe. S sebou 
si určitě přineste tužku a papír.
Sobotu 7. 10. zahájíme uměleckou tvorbou 

pro děti i dospělé. Dospělí i děti si budou moct 
v čase 10 – 18 hod. přijít vyzkoušet malová-
ní enkaustickým perem a vytvořit si třeba 
vlastní vánoční baňku. Na děti čeká mezi 
10.–12. hodinou výroba dřevěných loutek. 

Od 10.30 budete mít možnost navštívit Re-

staurant day, jehož organizaci si vzal 
na starosti spolek Fortel. V průběhu Restaurant 
day pro vás budou k dispozici šermíři a na vlast-
ní kůži si vyzkoušíte, jak se kdysi bojovalo.
Kdo dokáže sníst nejrychleji jedno kilo 

špaget? To se dozvíme ve 12.00 hod. v soutěži 
jedlíků. Přihlásit se můžete na místě a vyhrát 
jednu z hodnotných cen. 
Odpoledne si můžete odpočinout u před-

nášky Turecko na kole, potrénovat pletení 
copů z kanekalonu, na děti čeká interaktiv-
ní divadlo Jak pejsek a kočička pekli dort. 
Zopakujeme si loňskou show Between teamu, 
tentokrát dovezou i svíticí švihadla. A zhléd-
nout můžete jedinečný battle (souboj) mezi 
příborskými mažoretkami a show se švihadly. 
Pak přijde ochutnávka nealko piv IPA. 
Se svou autorskou hrou vystoupí Jana Ne-

tušilová a soubor Ze Šuplíku (Gymnázium 
Příbor). V jejich podání budete moct zhléd-
nout hru Říkejte mi studente. 
V 18:30 hod. nás svou návštěvou poctí 

ostravský rodák Tomáš Etzler. S sebou přiveze 
povídání o své novinářské kariéře, o tom, 
jaké to je dělat novináře nejen v Číně, a také se 

dozvíte více o jeho připravované knize „Novi-
nářem v Číně. Nezešílet!“.
Z reality o někdy krutém světě utečeme 

díky jedinečné improvizační show, kterou při-
vezou Služebníci lorda Alfréda až z Brna. S nimi 
se budete moct hodinu smát nad tím, co se dá 
na místě vytvořit z vámi navrhovaných témat. 
Večer zakončí kapela Unomás, hráli již loni 

a byl to natolik jedinečný zážitek, že jsme 
vám ho chtěli umožnit zažít ještě jednou. No 
a pokud by to někomu nestačilo, bude dál 
pokračovat DJ JJ. 
Po celou dobu festivalu vám bude k dispozici 

dětský koutek, bar s občerstvením a usměvaví 
členové divadelního spolku Přídlo (Příbor-
ské Divadlo), kteří celou akci organizují. 
Záda nám kryje město Příbor, které nám na 
pořádání festivalu poskytlo finanční podporu 
a prostory. 
Vstupenky můžete kupovat v předprodeji 

online zde: https://pretix.eu/pridlo/ nebo 
pomocí QR kódu, lístky budou k prodeji i na 
místě. V případě jakýchkoliv dotazů nás kon-
taktujte na priborskedivadlo@gmail.com

Omnis Olomouc, a.s., tel.: 608 711 422pořadatel výstav
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105 LET ČESKOSLOVENSKÉHO
LETECTVÍ

JAROSLAV JANEČKA

MĚSTSKÁ KNIHOVNA PŘÍBOR
5. ŘÍJNA V 16 HODIN

 
VSTUP VOLNÝ

Pride and Prejudice5. 10. v 16 hod. 105 let

československého letectví

3. 10. v 13–18 hod. kabelkový jarmark

prodáváme vyřazené knihy

TÝDEN
KNIHOVEN

 
 
 
 

2.–6. ří jna 2023
 
 
 

přihlašujeme nové čtenáře zdarma

Městská knihovna Příbor

Máte bižuterii a kabelky, které se vám
již omrzely, nehodí se barevně, zkrátka
už je nenosíte? 

Přineste svou kabelku a bižuteriiPřineste svou kabelku a bižuterii
do knihovny od 1. do 27. září 2023do knihovny od 1. do 27. září 2023

JARMARKJARMARK
3. ŘÍJNA 20233. ŘÍJNA 2023
OD 13:00 - 18:00OD 13:00 - 18:00

Městská knihovna PříborMěstská knihovna Příbor

Darujte kabelku, kupte si jinouDarujte kabelku, kupte si jinou
a přispějte tím na nákup hera přispějte tím na nákup her
pro dětipro děti

ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST PŘÍBOR
A MĚSTO PŘÍBOR VÁS ZVOU NA

KONCERT SE USKUTEČNÍ V NEDĚLI
1. ŘÍJNA 2023 V 18.00 HODIN
V KOSTELE SV. VALENTINA V PŘÍBOŘE

ÚČINKUJÍ:
ANETA KRATOCHVÍLOVÁ (zpěv)
JOSEF KRATOCHVÍL (varhany)

VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ - VÝTĚŽEK Z KONCERTU
BUDE VĚNOVÁN NA OPRAVU VARHAN VE FARNÍM
KOSTELE NAROZENÍ PANNY MARIE V PŘÍBOŘE
A NA POTŘEBY ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI PŘÍBOR.

JSTE SRDEČNĚ ZVÁNI!

VARHANNÍ
KONCERT
KONANÝ U PŘÍLEŽITOSTI 5 LET OD
POŽEHNÁNÍ ZREKONSTRUOVANÝCH VARHAN
V KOSTELE SVATÉHO VALENTINA V PŘÍBOŘE
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Michal Bařinka
navštívil 200 poutních
míst naší vlasti

POUTNÍ MÍSTA
chrámy

kultovní předměty
legendy

Městská knihovna Příbor
24. října v 17 hodin

vstupné 50 Kč
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PRODEJ
NOVOSTAVEB

PRCHALOV
PŘÍBOR

8 490 000,- Kč

117 m2 1029 m24 + kk

příprava 
na krb

zastřešená
terasa

2x 
parkovací

místo

Lucie Bocková
lucie.bockova@vaetrade.cz

731 442 858

VÍCE NA 
WWW.SREALITY.CZ

Pečovatelská služba Příbor
Jičínská 238, Příbor 742 58

9 - 17:00 HOD
Více informací:

nepřijímáme věci           
z umělých vláken jako
silon, krimplen a diolen

Sběr šatstva,

Informace

+420 737 286 554

PRÁDELNA DPS

9.-20.10
2023

ŠATNÍKŠATNÍK
Společně s MÚ 

v Příboře

které již nepotřebujete
a chcete nabídnout
ostatním

víkend
zavřeno
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UVAŽUJETE 
O ZMĚNĚ?

Hledáme:

PŘIDEJTE SE K NÁM

Strojírenské dělníky
Montážní dělníky - elektro
Svářeče kovů

Kontakt: Lenka Šulová
 Telefon: 728 527 578 Email: prace@alliancels.com

Alliance Laundry CE s.r.o, Místecká 1116, 742 58 Příbor
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PŘÍBOR ŘÍJEN
3.  10.

ÚTERÝ
KABELKOVÝ JARMARK
13:00–18:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA

5.  10.
ČTVRTEK

PŘEDNÁŠKA105 LET ČESKOSLOVENSKÉHO LETECTVÍ 
16:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA

19.  10.
ČTVRTEK

BAReVNÝ ČTVRTEK: MGR. ALEXANDER TOMEČEK, PSYCHOLOG
18:00 REFEKTÁŘ PIARISTICKÉHO KLÁŠTERA50

24.  10.
ÚTERÝ

PŘEDNÁŠKA POUTNÍ MÍSTA
17:00 MĚSTSKÁ KNIHOVNA50

27.  10.
PÁTEK

DEN INFORMAČNÍCH CENTER
15:00–21:00 TURISTICKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM

27.  10.
PÁTEK

105. VÝROČÍ VZNIKU ČESKOSLOVENSKÉ REPUBLIKY
16:00 POMNÍK T. G. MASARYKA

ZAVÍRÁNÍ ZAHRAD
16:00 PIARISTICKÉ ZAHRADY

31.  10.
ÚTERÝ

VÍCE INFORMACÍ NALEZNETE NA WEBU MĚSTA PŘÍBORA V SEKCI KALENDÁŘ AKCÍ

TĚŠÍME SE NA VÁS

14.  10.
SOBOTA

komentovaná prohlídka: příbor průmyslový
9:00 SRAZ U KOSTELA SV. VALENTINA50

17.  10.
ÚTERÝ

VERNISÁŽ VÝSTAVY Moving architecture
17:00 PROSTORY MĚSTSKÉ KNIHOVNY

27.  10.
PÁTEK

folk & country večer
18:00 KULTURNÍ DŮM130
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